
„Mūsų laikais ypač reikia herojų! Kadangi dir-
bu su vaikais, klausiu jų: kas yra jūsų herojai?
Jie vardina sportininkus, kino, muzikos žvaigž-
des ir pan. O juk mes Lietuvos istorijoje turime
tiek daug herojų! Ir kol turime tų, kurie gali pa-
pasakoti apie šiuos herojus, reikia informaciją
rinkti, ja dalintis. Nutariau pradėti nuo Dievo tar-
naitės Adelės Dirsytės”, – sako čikagietė Grasilda
Reinys, pristatydama savo knygą.    – 2 psl. 
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laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Kas nesuspėja su laiku, tas suserga praeitimi – Bronius Radzevičius

2020-ieji – gausiausi
neįtikėtinais Lietuvos
rekordais metai

Lietuvos faktų ir rekordų registruotojas Vytautas Navaitis sako,
kad visuomeninį gyvenimą pristabdžiusais 2020-aisiais žmo-
nės vis dėlto siekė naujų ir įdomių rekordų. Išskirtiniais pa-
siekimais gali pasidžiaugti ir daržininkai, ir kolekcininkai, ir
politikai, ir net ledinių maudynių mėgėjai.

Apie nueinančių metų Lietuvos rekordus skaitykite  – 6 psl.

Kiek Lietuvos gabalėlių yra išblaškyta
po pasaulį? Lietuviškojo paveldo vietų
ieškantys Augustinas ir Aistė Žemaičiai
šiais metais buvo suplanavę tęsti pra-
dėtą kelionę po Amerikoje esančias
mūsų tautinio paveldo vietas. Tačiau dėl
pasaulinės pandemijos jiems teko pa-
keisti numatyto maršruto kryptį ir ke-
liauti į Braziliją. 

Šiandien pradedame A. Žemaičio pasakojimą apie lietuviškas saleles Brazilijoje
– 4 psl. 

Knyga, kuriai
prireikė gyvenimo ,,Gabalėliai Lietuvos” 

Brazilijoje



vergia nuodėmė, apie tai Jėzus aiškiai
sakė: Kiekvienas, kas daro nuodėmę,
yra nuodėmės vergas (Jn 8, 34). Jėzus at-
ėjo gelbėti mūsų iš nuodėmės vergovės ir
dėl to mirė ant kryžiaus. 

Jėzus savo sekėjus kvietė būti gai-
lestingus ir mylėti net priešus: Jūs esa-
te girdėję, jog buvo pasakyta: ,,Mylėk savo
artimą” ir nekęsk priešo. O aš jums sakau:
mylėkite savo priešus ir melskitės už savo
persekiotojus, kad būtumėte savo dan-

giškojo Tėvo vaikai (Mt 5, 43–45). 
Šioje žemėje pats didžiausias išbandymas yra

kančia. Jėzus jos nepanaikino, bet, mus mylėdamas,
pats prisiėmė kryžių ir ant jo mirė, kad mes būtume
išgelbėti. Nuo tada mūsų sutinkami kryžiai tampa ne
prakeikimu, bet į gyvenimą vedančiu keliu.

Jėzus panoro Eucharistijos slėpinyje pasilikti su
mumis per visas dienas iki pasaulio pabaigos. Mes
galime su juo realiai bendrauti, jo remiami būti pa-
jėgūs nugalėti visas kliūtis ir, apaštalo Pauliaus žo-
džiais tariant, būti šviesos vaikais: Jūs visi esate švie-
sos vaikai, dienos vaikai. Mes nepriklausome nakčiai
nei tamsai (1 Tes 5, 5).

Štai kodėl per šventas Kalėdas mes džiaugiamės:
į pasaulį regimu būdu atėjęs Dievo Sūnus Jėzus yra
tikrasis  ir  vienintelis  mūsų Gelbėtojas. Tik reikia
Jį  priimti,  Juo pasitikėti ir su Juo eiti per gyveni-
mą.

Viešpaties�angelas�Betliejaus�pieme-
nims� paskelbė� pačią� brangiausią� ir
džiugiausią�žinią�visoje�žmonijos�is-
torijoje:�Nebijokite! Štai aš skelbiu jums
didį džiaugsmą, kuris bus visai tautai.
Šiandien Dovydo mieste jums gimė Iš-
ganytojas. Jis yra Viešpats Mesijas (Lk
2,�10–11).�Prieš�2000�metų�Betliejaus
laukuose� nuskambėjusi� džiaugsmo
žinia�apkeliavo�visus�žemynus�ir�šiandien
ja� džiaugiasi� milijardai� Žemės� gyventojų;� su� jais
džiau�giamės�ir�mes,�ir�šio�džiaugsmo�negali�nustelb-
ti�visos�dabarties�negandos.�

Šv. Kalėdų šventė mūsų dėmesį tiesiog prikaus-
to prie Jėzaus Asmens ir kviečia pamąstyti, ką
Jėzaus Gimimas reiškia kiekvienam iš mūsų.

Mes esame laisvi Jėzaus Gimimo žinią priimti kaip
pačią brangiausią arba ją atmesti kaip nereikšmin-
gą. Nuo šio apsisprendimo labai priklauso mūsų gy-
venimo kryptis.

Žmonės, nepriimantys Jėzaus kaip Gelbėtojo, ieš-
ko kitokių gelbėtojų. Ilgą laiką tokia žmonių gelbėtoja
dėjosi marksistinė ideologija. Ant jos pamatų sukurta
sovietinė santvarka skelbė sukursianti visuotinę
gerovę, tačiau sukūrė visuotinę vergovę. 
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Gelbėtojas 
ateina 
KARDINOLAS SIGITAS TAMKEVIČIUS

Papasakokite, kaip kilo mintis išleisti kny-
gą apie Adelę Dirsytę?

Galima sakyti, kad parašyti apie
Adelę Dirsytę man užtruko visą mano
gyvenimą. Reikia suprasti, kad kiek-
viena Lietuvoje gyvenanti šeima buvo
vienaip ar kitaip paliesta sovietų oku-
pacijos. Mano šeima taip pat buvo su-
skaldyta, beveik visą mano tėvo šeimą
ištrėmė į Sibirą. Tėvai pasitraukė į Va-
karus tikėdamiesi, kad ši situacija bus
laikina. Juos, pasiekusius Jungtines
Amerikos Valstijas, priglaudė nepažįs-
tama šeima. Jie buvo imigrantai, pa-
bėgėliai. Ir jiems buvo labai svarbu iš-
laikyti lietuvybę už Lietuvos ribų. Kai
JAV buvo išleista ,,Sibiro maldaknygė”,
visos šeimos ją pirko. Aš madaknygę ga-
vau pirmosios Komunijos proga. Išei-
vijoje mes augome mylėdami tėvų ir
prosenelių šalį, nežinodami ar ją kada
nors pamatysime. Protestavome prieš
okupantą, meldėmės ir diplomatiniais
būdais stengėmės išlaikyti Lietuvą
gyvą. Ir Dievo malonės dėka – pasisekė.
Kai Lietuva tapo laisva, buvo atskleis-
ti ,,Sibiro maldaknygės” autorės ir jos
draugės vardai. Kunigas Kęstutis Tri-
makas, kuris labai šią maldaknygę
brangino, vis daugiau rašė apie jos au-
torę – Adelę. Tai buvo labai gera ir gra-
žu, bet pastebėjau, kad laikui bėgant, vis
mažiau ir mažiau kam berūpėjo šita is-
torija.

Anglakalbėse mokyklose apie So-
vietų istoriją daug neaiškindavo. Šal-
tasis karas pasibaigė ir tiek žinoti už-

teko. O kiek žalos buvo padaryta? Ta-
čiau buvo daug mokoma apie nacių
nu sikaltimus. Kilo klausimas: kodėl? Pa-
sirodo, kad apie sovietmetį nebuvo tu-
rima medžiagos. Todėl ir kilo mintis
kada nors parašyti jaunimui knygą
apie išgyvenimus Sibire. 

Kaip greitai pavyko šį sumanymą įgy-
vendinti? Ar teko susidurti su iššūkiais? Jei
taip, kokie jie?

Man labai patinka Dalios Grinke-
vičiūtės knyga ,,Lietuviai Arktyje”.
Kartą nusprendžiau pas mane besimo-
kantiems paaugliams paruošti prista-
tymą, iš minėtos knygos naudojau žo-
džius ir Gintauto Martynaičio iliust-
racijas. Tokiu būdu nutariau patikrin-
ti, ar paliesiu jaunimo širdis. Pastebė-
jau, kad vaizdinė medžiaga ir trumpas
paaiškinimas paliko mokiniams ir mo-
kytojoms didelį įspūdį. Galima sakyti,
kad šių pamokų dėka pradėjau supras-
ti, ko norėčiau knygoje – vaizdų ir
trum pų paaiškinimų. 

Kai pradėjau pasakoti draugams,
kad noriu rašyti apie Adelę Dirsytę, tai
jų reakcija buvo: „BO-RINGĺ („NUO-BO-
DU”). Reikėjo ir pasiginčyti, ir pasiaiš-
kinti... Kartą vienas profesorius man
sakė, kad erezijos reikalingos Bažnyčiai.
Per jas galima įrodyti mąstymo klaidin -
gumą ir tada paaiškinti tiesą. Tai ir bu -
vo toks savotiškas iššūkis – įtikinti,
kaip paprastas žmogus galėjo išaugin-
ti kažką nepaprasto, ir taip, kad nebū-
tų nuobodu.

Šiuo metu viena iš pačių pavojingiausių mūsų lai-
kų gelbėtojų yra kraštutinai liberali ideologija, pa-
sišovusi sugriauti tradicinę šeimą, supratimą apie gy-
vybės vertę ir prigimtinį lytiškumą. Popiežius Pran-
ciškus ją pavadino ideologine kolonizacija – dalimi
„globalaus karo” prieš tradicines šeimos vertybes ir
santuoką. 

O kokiu būdu Jėzus gelbsti žmogų? Jis nežadėjo
medžiaginės gerovės; priešingai, laimino paribiuose
gyvenančius žmones: Palaiminti turintys vargdienio
dvasią: jų yra dangaus karalystė (Mt 5, 3). Vargdienio
dvasią turi tas, kuris Dievą brangina labiau už visas
žemiškas gėrybes, nesiremia žmonių galia ir visko ti-
kisi iš Dievo. 

Jėzaus, skelbdamas Gerąją Naujieną, nepavergė
žmogaus, bet jį išlaisvino: Jei laikysitės mano moks-
lo, jūs iš tikro būsite mano mokiniai; jūs pažinsite tie-
są, ir tiesa padarys jus laisvus (Jn 8, 31–32). Žmogų pa-

Knygos apie Adelę Dirsytę autorė Grasilda Reinys: 
„Mūsų laikais ypač reikia herojų!”

Čia prisidėjo Dievo malonė. Per
ma no pažįstamą kun. Valdą Aušrą  krei-
piausi  į dailininkę Rūtą Oną Čigriejū-
tę dėl iliustracijų. O dabar – štai, turi-
me rezultatą!

Ar turėjote viziją, kaip ši knygelė turė-
tų atrodyti? Į kokio amžiaus skaitytojus
orien tavotės?

Turiu prisipažinti, neįsivaizdavau,
kaip atrodys knygos galutinis rezulta-
tas. Dėl COVID-19 pandemijos gyvai su
nieku negalėjau susitikti, todėl palikau
apie tai spręsti iliustratorei R.  O. Čig-
rie jūtei ir dizaineriui Mariui Žalnera-
vičiui. Dar ir dabar knygelės nesu ma-
čiusi gyvai. 

Žinau, kad Lietuvoje jaunimas
skaito geriau, nei Amerikoje. Tai galėtų
būti puiki knyga jau aštuonerių metų
vaikui. Tačiau jos tema sunkoka, todėl
skatinčiau vaikus ją skaityti su tėvais
ar seneliais. Jie galėtų paaiškinti apie
šį laikmetį Lietuvoje, galbūt pasidalinti
su tuo susijusiais prisiminimais. 

Nukelta į 11 psl.

Praėjusiame ,,Draugo” numeryje
min timis apie Adelės Dirsytės asme -
nybę ir iššūkius, kilusius iliustruo jant
jai skirtą knygą, dalijosi dailininkė Rū -
ta Ona Čigriejūtė. Šiandien – pokal-
bis su knygos „Adelė Dirsytė” (iš leido
„Magnificat leidiniai”, 2020) autore,
ateitininke, besidarbuo jančia Pal.
Jurgio Matulaičio misijoje Lemon te,
Grasilda Reinys.



traiškyti suklastojusio rinkimus prezidento saugu-
mo tarnybos, skandalas kilo ir Rusijoje. Lėktuvu
skris damas iš Sibiro miesto Tomsko į Maskvą su-
smuko opozicijos lyderis Aleksej Navalnyj. Kadangi
jis skrido kartu su savo komandos nariais, šie iš kar-
to paskelbė pasauliui, kad jis buvo nunuodytas, nes
nė iš šio, nė iš to žmogus negyvas nekrinta. Lakūnai
priėmė sprendimą tupdyti lėktuvą Omske, kur buvo
artimiausias oro uostas, ir politikas greitai buvo nu-
vežtas į šio miesto ligoninę. Čia jam buvo suleista
priešnuodžio (tai reiškia, kad medikai iš karto su-
prato, jog jis buvo apnuodytas). Po lakūnų sprendi-
mo staiga tupdyti lėktuvą tai buvo antra sąlyga, ko-
dėl politikas išliko gyvas ir kodėl trečią kartą sužlugo
saugumo operacija. Kai pagalvoji, juk iš tiesų, ar tokį
darbą, kai tenka kovoti ne su valstybės priešais, o
nuodyti aukščiausių valdininkų konkurentus, gali
dirbti sąžiningi saugumo profesionalai? 

Omsko geležinkelio milicijos pareigūnė, kuriai
teko lydėti medikus, Navalno komandos atstovams
irgi pareiškė, kad žmogus apnuodytas ir dar kažkuo
ypatingu, tik nepasakė kuo, bet vėliau visi medikai
ėmė sekti ir iki šiol seka pasakėlę, kad tai buvusi neva
pervargusio Navalnyj organizmo reakcija į kažkokios
medžiagos trūkumą. Navalnyj žmona kreipėsi į Vo-
kietijos medikus, ir į Sibirą per parą buvo atsiųstas
lėktuvas ligoniui išgabenti į Berlyną. Vėlgi gydyto-
jai, pradžioje sakę leisiantys ligonį išgabenti, dvi pa-
ras delsė, kol galų gale, esą įsikišus Vokietijos kanc-
lerei, jis buvo išleistas. Kaip teigia pats Navalnyj,
buvo laukta, kol nustos veikti nuodai. Bet vėl saugu -
miečių nesėkmė – kai tik Navalnyj apalpo, jo spau-
dos atstovė, sėdėjusi su juo greta, tą pačią minutę te-
lefonu pranešė komandos nariams, kurie buvo likę
viešbutyje, ir šie operatyviai surinko Navalnyj daik-
tus, kuriuos jis lietė, ir kitu lėktuvo reisu išskraidi-
no į Omską paskui savininką. Kai sąmonės neatga-
vęs Navalnyj buvo išgabentas į Vokietiją, kartu
buvo išvežti ir tie daiktai. Taip visuomenininkai pa-
sirodė kur kas profesionalesni už valstybės parei-
gūnus – tarp daiktų buvo vandens buteliukas, iš ku-
rio rytą pabudęs atsigėrė (jau apnuodytas) Navalnyj.
Štai ir ratas užsidarė – Vokietijos karinė tyrimo la-
boratorija ant buteliuko rado bakteriniam ginklui pri-
skiriamų nuodų „Novičiok” pėdsakų. „Novičiok” yra
uždrausti, ir Rusija yra pasirašiusi šį tarptautinį su-
sitarimą. Negana to, tyrimai parodė, kad šie nuodai
Rusijoje ne tik nebuvo sunaikinti, kaip viešai per TV
buvo pareiškęs Rusijos prezidentas Vladimiras Pu-
tinas, bet jie ir toliau buvo tobulinami. Navalnyj nuo-
dytas būtent naujesnės versijos „Novičiok”.

„Bellingcat” ir kitų tyrėjų versija

Kai Vakarų ekspertai nustatė, kad jis buvo ap-
nuodytas viena iš Sovietų Sąjungoje sukurtų nervus
paralyžiuojančių medžiagų „Novičiok”, Rusijos pa-
reigūnai tai ne kartą neigė. Bet neseniai tiriamosios
žurnalistikos tinklalapis „Bellingcat”, JAV televizi-
ja CNN, Rusijos tiriamosios žurnalistikos tinklala-
pis „The Insider” ir Vokietijos savaitraštis „Der
Spiegel” paskelbė, jog atliko bendrą tyrimą ir nustatė,
kad FSB cheminių ginklų ekspertai Kremliaus kri-
tiką A. Navalnyj sekė 7 metus, taip pat ir tą dieną, kai
jis buvo apnuodytas. (Buvo nustatyti ir ekspertų gy-
venamoji vieta bei jų telefonai, kuriais Navalnyj ir
paskambino.) „Bellingcat” žurnalistas Aric Toler
„Deutsche Welle” sakė: „Mes išanalizavome Rusijos
duomenų rinką, didžiulį kiekį telekomunikacijų
duomenų, taip pat su keleiviais susijusius skrydžių
dokumentus, kurie atrodė įtartini. Mes ieškojome
žmonių, kurių kelionių maršrutai atitiko A. Naval-
nyj maršrutą maždaug tuo metu, kai jis buvo Sibire”.
„Bellingcat” tyrimas atskleidė, kad į šią veiklą buvo
įsitraukę aštuoni FSB dirbantys asmenys. Trijų iš jų
kelionės maršrutas visiškai atitiko A. Navalnyj tuo
metu, kai jis buvo nunuodytas. „Šių žmonių kelionės
maršrutas buvo visiškai toks pat – jie sekė A. Na-
valnyj. Ir tai nebuvo paprasti FSB pareigūnai. Tai
buvo medicininiuose cheminio ginklo, sutampančio
su tuo, nuo kurio Tomske galiausiai nukentėjo A. Na-

valnyj, mokymuose dalyvavę as-
menys, – pasakojo A. Toler. – Ati-
džiau paanalizavę šiuos žmones li-
kome išties nustebę. Pastebėjome,
kad šie žmonės drauge su keliais ko-
legomis sekė A. Navalnyj nuo 2017
m. daugiau nei 30 kelionių”.

Kad Rusijoje būtų pradėtas ty-
rimas dėl apnuodijimo, vilties
maža, nes Rusijos prezidentas V. Pu-
tinas jau pareiškė, jog A. Navalnyj

apnuodijimas, dėl kurio jis vos nemirė, nėra pa-
kankama priežastis pradėti kriminalinį tyrimą. Įdo-
mu, kad opozicijos lyderio Rusijos pareigūnai ir pats
prezidentas nevadina pavarde, tik „Berlyno pacien-
tu”, tuo, matyt, išreikšdami panieką jam, o iš tiesų
šioje situacijoje rodydami savo beviltiškumą.

Kas yra A. Navalnyj

Tai 44 m. Rusijos aktyvistas, politikas ir teisi-
ninkas. Nuo 2009 m. jis aršiai kritikuoja Rusijos pre-
zidentą V. Putiną. Kaltindamas šalies valdžią korup -
cija jis rengia viešas demonstracijas, mitingus. 2012
m. verslo žurnalas „The Wall Street Journal” įvar-
dijo A. Navalną „žmogumi, kurio labiausiai bijo V. Pu-
tinas”. 

Šių eilučių autorė turėjo galimybę „YouTube”
peržiūrėti keletą Navalnyj kanale skelbiamų tyrimų,
kuriuos jis vykdo su savo tyrimo grupe. Atsiskleidžia
didžiulis Rusijos politinio elito korupcijos mastas: vy-
riausybės, valstybinio banko, valstybinės televizijos,
Maskvos merijos ir kt. pareigūnai savo šeimoms ir
meilužėms perka milijonų (kurių neuždirba) vertės
lėktuvus, jachtas, auksu puoštus palocius ne tik
Maskvoje, Rusijos pietuose, bet ir New Yorke, Juod-
kalnijoje prie Viduržemio jūros ir kt. Tai Navalnyj
tempia į dienos šviesą ir sako rusams: visa tai yra pa-
vogta iš jūsų! Jis yra nekenčiamas ne tik preziden-
to, bet ir visos jo aplinkos. Navalnyj valdančiąją par-
tiją „Vieningoji Rusija” yra pavadinęs „korupcijos
partija, vagių ir nusikaltėlių partija”. Dėl savo veik-
los jis buvo daug kartų suimtas ir teistas, kartą jam
į veidą buvo pilta chemikalų, ir jis kurį laiką nema-
tė viena akim, o šiuo metu teismo yra areštuotas jo
butas ir jam yra skirta milijoninė bauda. Nepai sant
pavojų Navalnyj yra pasižadėjęs, kai tik baigsis jo gy-
dymas Vokietijoje, jis grįš į tėvynę, kur jo įkurtas ko-
rupcijos tyrimo centras nenustojo veikęs, nors nuo-
lat yra vykdomos kratos ofise ir bendradarbių bu-
tuose, konfiskuojami kompiuteriai su tyrimo me-
džiaga (žinoma, jie visada daro dublikatus ir juos sle-
pia keliose vietose). Navalnyj internetinis kanalas
turi 4,4 mln. prenumeratorių, o jį skaito daugiau kaip
10 mln. skaitytojų.

Sunku patikėti, kad tokie dalykai dedasi XXI a.
pasaulyje,  kad yra šalių, kur valstybinės  instituci-
jos valdančiųjų klano užsakymu nuodija konkuren -
tus.  Ir  tai  ne Afrika ar Rytų kalifatai. Ir tai ne to-
limi istoriniai  laikai. Tikėkimės, kad senieji metai
šį  slogutį nusineš į praeitį. Beje, A. Navalnyj kole-
gos sako, kad greitu laiku jų vadovas vyks į Ameri-
ką ir parlamentarams  pats  papasakos  savo  nuodi-
jimo ir kitas istorijas, kurias atskleidė jo komandos
tyrimai.

Prieš�šv.�Kalėdas�pasakojau�šviesią
is�toriją.� Dabar,� baigiantis� 2020
me�tams,�nutariau�papasakoti�ne-
šviesią,� kuri� tarsi� simbolizuotų
šiuos� įspūdingai� blogus� metus.
Pasakoju� tam,� kad� nereiktų� jos
neštis�į�kitus�metus,�kurie,�tikėki-
mės,�mūsų�Žemei�bus� šviesesni,
sveikesni�ir�sėkmingesni.

Okalba eina apie Rusijoje praėjusią vasarą ban-
dytą nunuodyti opozicijos lyderį Aleksej Na-
valnyj. Pačią žinią, manau, girdėjo ir Amerikos

gyventojai, bet kadangi pastaruoju metu ypač atidžiai
sekiau įvykius Baltarusijoje, mūsų LDK bendrapi-
liečių žemėje, rusiškoje „YouTube” versijoje rasda-
vau ir kaimyninės Rusijos įvykių, kurių, be abejo,
negalėjau praleisti. Tad galiu apie tai pateikti dau-
giau informacijos.

Navalnyj kaltina

Pradėsiu nuo pastarųjų įvykių – A. Navalnyj pa-
rodė vaizdo įrašą, kaip jis iš Vokietijos, kur jį iš mir-
ties gniaužtų ištraukė Berlyno klinikos gydytojai,
skambina vienam iš savo nuodijimo operacijos da-
lyvių. Navalnyj yra ypač rizikingo būdo žmogus, ir
tik jam galėjo ateiti į galvą sužaisti šį žaidimą, kad
sužinotų detales iš pirmų lūpų. Viena vertus, buvo
labai juokinga, nes šalia jo sėdėję bendradarbiai iš
juoko kartais vos plaukų nenusiraudavo, bet kita ver-
tus, tas juokas – pro ašaras. (Pokalbis, kaip ir pati is-
torija, būtų labai juokingas, jeigu nebūtų baisus – Ru-
sijos valstybės saugumo tarnybos nuodija savo pilietį,
kuris užsimanė konkuruoti su prezidentu. Bent
taip teigia pats Navalnyj. Ir tam dirbo ne tik keli at-
likėjai, jiems talkino ištisi institutai ir laboratorijos.)
Navalnyj prisistatė to saugumiečio viršininko pa-
dėjėju (nurodė pavardę), kuriam neva pavesta su-
rašyti protokolą, kodėl operacija nunuodyti Naval-
nyj nepavyko. Prieš tai Navalnyj skambino ir kitiems
šios operacijos dalyviams, bet išgirdę klausimą visi
jie iš karto išjungdavo telefoną. O štai vienas, kurio
užduotis buvo panaikinti nuodijimo pėdsakus ope-
racijai pasibaigus, ant kabliuko užkibo ir viską, ką
žinojo, papasakojo. Taip pat ir tai, kad jam buvo pa-
vesta daugiausiai dėmesio skirti apatinėms Naval-
nyj kelnaitėms, kurias jis net per du kartus plovęs.
(Pristatydami šį įrašą žurnalistai priduria, kad Na-
valnyj nepateikė įrodymų, jog tikrai kalba su sau-
gumo karininku, o politikas sako, kad reikalui
esant autentiškumą šiais laikais patvirtinti nėra su-
dėtinga.) 

Navalnyj teigia, kad ši nuodytojų brigada jį pra-
dėjo sekti 2017 m., po to, kai jis pareiškė dalyvau-
siantis prezidento rinkimuose. Navalnyj mano, kad
jo nuodijimas yra Rusijos prezidento užsakymas.
Savo šalies saugumo struktūras jis vadina nevykė-
liškomis, sistemą – tragiškai apleistą, o jos darbą –
apgailėtiną, nes jis per tą laiką buvo bandytas nuo-
dyti jau tris kartus ir visos operacijos buvo nesėk-
mingos. Antrasis kartas vyko šiek tiek anksčiau Ka-
liningrado srityje, Lietuvos pašonėje. Čia Navalnyj
su žmona buvo atvykę paatostogauti. Vienu metu blo-
ga pasidarė žmonai Julijai. Nuodai greičiausiai jai
atiteko per klaidą, bet ji jų gavo per mažai, kad mir-
tų. Kitą dieną ji pasijuto lyg nieko ir nebuvo įvykę.
Tuomet sutuoktiniai net neįtarė, kad tai nuodų po-
veikis. Jie palaikė tai tiesiog kažkokia labai bloga sa-
vijauta.

Prieš lendant į pačią operaciją dar reikia pa-
aiškinti, kodėl rusams vis nesiseka nunuodyti savo
„blogiečių”, kurių jie nori atsikratyti. Pvz., Skripa-
lių Anglijoje, kurie irgi išliko gyvi, bet mirė niekuo
dėta moteris, kuri pakėlė nuošalioje vietoje išmes-
tą nuodų buteliuką. Žinoma, niekas nežino, kiek to-
kių operacijų buvo sėkmingų. Kaip aiškina pats Na-
valnyj, nuodų dozė ir koncentracija yra skiriama to-
kia, kad žmogus iš karto nemirtų, mat tokiu atveju
nuodytojai būtų iškart išaiškinti. Nuodijama taip,
kad auka spėtų kur nors toliau nuvažiuoti, o taip pat
spėtų iš „įvykio vietos” pasitraukti ir egzekucijos
vykdytojai. Nuodai neturi suveikti staigiai, bet per
tą laiką įvyksta įvairių netikėtumų, kurie situaciją
„pablogina” (saugumiečių nenaudai).

Įvykis Sibire

Rugpjūčio mėnesį, tuo metu, kai Baltarusijoje po
prezidento rinkimų į gatves išėjo šimtas tūkstančių
rinkimų rezultatais nepatenkintų piliečių ir juos ėmė
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nešviesi istorija
AuDRONė�V.�ŠKiuDAiTė

Jūs jau skaitote
,,Draugą”?
Puiku!

Bet nepamirškite ir 
savo senelių bei kitų
giminių Lietuvoje – 

užsakykite ,,Draugą” ir jiems! 

Paprastu paštu – tik 120 dol., 
internetinė prenumerata  – tik 99 dol.

150 įdomių ir spalvingų 

numerių per metus! 

www.draugas.org
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AUGUSTINAS ŽEMAITIS
gabaleliailietuvos.lt autorius

Lituanika – lietuviškas kaimas
Brazilijos toliuose 

Kaip ir daugeliui, 2020 metai mums su žmona
Aiste turėjo būti visai kitokie. 2020 m. rugsėjį-spalį
turėjome užbaigti „Tikslas – Amerika” projektą – ap-
lankyti, nufotografuoti ir į tikslasamerika.lt inter-
netinį žemėlapį įtraukti ir vakarinės JAV dalies lie-
tuviškojo paveldo vietas – nuo Omahos iki Los An-
geles, nuo Seattle iki Phoenix – žemėlapis būtų bu-
vęs pilnas.

Deja. Smogė COVID-19 pandemija. JAV įvesta
daug apribojimų, tarp jų – ir draudimas atvykti iš Lie-
tuvos tiems, kurie nėra JAV piliečiai ar nuolatiniai
šalies gyventojai. Bet net jeigu ir to draudimo nebūtų,
net jei ir nekalbėtume apie pačios ligos pavojų, iš
anksto planuotoje kelionėje atsirado per daug ne-
aiškumų. Kilo klausimų, ar visos mus dominančios
vietos (pvz., lietuvių klubai, bažnyčios) veiktų? Ar
žmonės, geriausiai išmanantys lietuvių paveldą
savo mieste, nebijotų susitikti ir papasakoti istorijas?
Juk daugelis tą galinčių padaryti tautiečių yra vy-
resnio amžiaus. Nežinojome, ar nebūtų ribojamas ke-
liavimas tarp tų valstijų, kurios mums aktualios. Pla-
nuoti reikia iš anksto, o situacija keičiasi kas sa-
vaitę... Ir jau seniai tapo aišku, kad vieno iš tikslų –
aplankyti ,,Lietuvių dienas” Los Angeles – nepavyks
pasiekti: renginys yra atšauktas.

žmonių skaičių. Ir turėjau mintyje bent 30 lietuviš-
kų vietų, kurias ketinau Brazilijoje aplankyti.

Be to, šios šalies valdžia griežtai pasisakė prieš
apribojimus pandemijos metu: ten šiuo metu beveik
niekas neuždaryta, užsieniečiai kviečiami laisvai at-
vykti į šalį. Brazilijoje pats pamačiau, kad žmonės
jau išmoko gyventi pandemijos sąlygomis: kaukės,
temperatūros tikrinimai parduotuvėse, privalomos
piršinės bufetuose. Bet svarbiausia – viskas atidaryta.
Galbūt tai, kas blogiausia
toje šalyje – jau praeitis,
nes COVID-19 ten persir-
go daug žmonių. Iš pra-
džių kai kurie užsienie-
čiai Braziliją dėl jos CO-
VID-19 politikos kritika-
vo: neva šalis pasidavė.
Deja, vėlesnė įvykių eiga
parodė, kad Europos šaly -
se, kuriose su pandemija
kovota radikaliau, mir-
tys tiesiog nusikėlė į ru-
denį. Brazilijoje, blogiau -
sia jau, duos Dievas,
praeityje, o Lietuvoje tai
– dabartis.

Lygindamas mūsų
šių metų lietuviško pa-
veldo paieškų ekspedici-
ją su ankstesnėmis, ran-
du daug skirtumų. Be to,
kad laikomės oficialių
saugumo patarimų, dau-
giau laiko tenka skirti
kelionės planavimui: ne visada yra paprasta sužinoti,
ar mus dominantys objektai dirba, o jeigu taip, tai ko-
kios jų darbo valandos (daugelyje vietų jos yra pa-
keistos dėl pandemijos). Pakeitėme ir pačią ekspe-
dicijos tvarką – šiais metais mūsų grafikas ,,lėtesnis”:
per dieną aplankome vieną vietą, kurioje reikia su-
sitikti su žmonėmis (,,Tikslas Amerika” būdavo iki
penkių aplankytų vietų ir susitikimų per dieną). Taip
pat šiais metais vengiame viešojo transporto ar
tak si, į susitikimus keliaujame išnuomotu automo-
biliu. Jeigu koks žmogus vengia kontakto, pasisten -
giame su juo susisiekti el. paštu ar telefonu. Tiesa,
daugelis Brazilijos lietuvių noriai susitinka, o ap-
lankyti šioje šalyje esančias lietuviškas vietas nėra
sudėtingiau, nei pernai ar užpernai. 

Kad ir kaip būtų, jei tik įmanoma, tokias eks-
pedicijas reikia rengti kuo greičiau, nes kasmet lie-
tuviškos vietos keičiasi, kai kurios tiesiog nyksta, nes
jomis besirūpinantys žmonės miršta, išsinešdami su
savimi neužrašytas istorijas. Vienas iš dažniausių ko-
mentarų, kuriuos girdėdavome JAV: ,,Kodėl atvykote
taip vėlai? Va, prieš 10 metų dar buvo… gyvi…”. 

Pagaliau Lituanikoje,
lietuviškame Brazilijos kaime

Lietuviškosios Brazilijos vieta, kur svajojau
pa tekti labiausiai – Lituanika. Tai Amerikos žemy-
ne analogų neturintis lietuviškas kaimas Brazilijos
gamtos apsuptyje. Su 60 sodybų, lietuvių koplyčia ir
vienintelėmis Lotynų Amerikoje lietuvių kapinai-
tėmis, vienuolynu ir senelių namais, trim ežerais, ba-

„Gabalėliai Lietuvos” Brazilijoje – 1

Taigi, projektas „Tikslas – Amerika 2020”, taip
pat, kaip ir 2020 metų Tokijo olimpiada ar paroda
EXPO 2020, atidėtas kitiems metams.

Visgi, galimybę net ir šiais metais išplėsti ga-
baleliailietuvos.lt lietuviško paveldo užsienyje en-
ciklopediją, atradau. Brazilijoje. Nors šioje šalyje jau
dukart lankiausi, lietuviški jos lobiai nėra lengvai
išsemiami: visame Amerikos žemyne Brazilija yra
antra po JAV pagal šalyje gyvenančių lietuvių kilmės

seinu, lietuviškai pavadintomis gatvėmis: Miškų bro-
lių, Laisvės, Dariaus ir Girėno.

Ir Lietuvoje, ir Brazilijoje girdėjau nemažai le-
gendomis apipintų pasakojimų apie Lituaniką. Vie-
niems – tai kažkokia stebuklingai pasakiška Lietu-
va Lotynų Amerikoje, vienintelė ir nepakartoja-
ma. Kiti aiškino, jog iš Lituanikos belikęs vardas, esą
lietuviai sodybas išpardavė ir gal „vos keli belikę”,
o lietuviškas paveldas griūva.

Su�straipsnio�autoriumi�A.�Žemaičiu�(k.)�–�Klaudijus�Kupstas�–�ketvirtos�kartos�lietuvis,�ku-
ris,�be�visų�kitų�lietuvybei�skirtų�darbų,�dar�audžia�ir�lietuviškas�juostas.

Braziliškame�kraštovaizdyje�–�lietuvių�emigrantų�įkurta�Lituanika.
Augustino�Žemaičio�archyvo�nuotraukos

Augustinas�ir�Aistė�Žemaičiai�džiaugiasi,�kad�šiais�metais�pagaliau�pavyko�aplankyti�Bra-
zilijoje�esančią�gyvenvietę,�pavadintą�Lituanika.

Andre�Zizas�–�Brazilijos�LB�pirmininkas.�Šioje�šalyje�gimu-
siam�Andre�labai�rūpi�gaivinti�ir�saugoti�lietuvybę.

Deja, per pirmuosius du apsilankymus Brazili-
joje nepavyko pamatyti savo akimis, kaip čia iš tik-
rųjų yra. Lituanika yra 80 km nuo San Paulo, o bra-
zilams tai didelis atstumas, kad kas nors sutiktų pa-
vežti, gi viešojo transporto ten irgi nėra. Na, šiemet
išsinuomojome automobilį. Tikrai pavyks! Tik klau-
simas, kiek el. laiškų reikės parašyti, kol pasieksiu
reikiamus žmones...

Užteko vieno! Prisiminiau, kad dar po 2019 m.
ekspedicijos Brazilijoje man rašė Brazilijos Lietuvių
Bendruomenės pirmininkas Andre Zizas, gailėda-
masis, kad nesužinojo apie mus anksčiau ir nepavyko
susitikti. Parašiau Zizui, kad šiemet galimybę susi-
tikti turėsime. Ir čia pat nė neprašytas jis pakvietė
mus į Lituaniką – „Kaip tik būsiu dvi savaites ten,
jums turėtų būti įdomu”!

Jaunasis Brazilijos LB pirmininkas 
gaivins Lituaniką ir bendruomenę

Lituaniką Andre Zizas myli nuo pat vaikystės: už-
augo ten leisdamas vasaras su lietuvių skautais (ku-
rie, deja, tuose miškuose nebesiaučia jau nuo 2005 m.).
Jis pripažįsta, kad Lituaniką ištiko sunkūs laikai: gal
20 proc. sodybų nebepriklauso lietuviams. Ir jau 12
metų šio kaimo pirmininkas buvo ne lietuvis. Be to,
dėl teisinių klaidų miesto valdžia reikalauja nemažų
mokesčių. Bet Zizas optimistas: „Viską išspręsime, su
teisininkais jau dirbame!”. Dieną prieš mūsų apsi-
lankymą jis pats tapo ir Lituanikos pirmininku.

Visą vakarą vaikštinėdamas su juo, klausyda-
masis įdomaus jo pasakojimo bei gėrėdamasis lie-
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tuviškai-braziliškos gamtos vaizdais, patikėjau: Li-
tuanika ir  šio žmogaus vadovaujama Brazilijos LB
turi ateitį.

Šiaip ar taip, Lituanika, nepaisant poros ne-
naudojamų pastatų (senelių namų, svečių namų ir
bibliotekos), ir šiandien atrodo labai tvarkingai, su
kruopščiai pjaunama žolyte, švariu baseinu, žuvimis
užveistais ežerais,  tarsi tvarkingos Europos ar JAV
priemiesčių gabalėlis kur kas chaotiškesnės Brazi-
lijos apsuptyje.

Andre tik metais vyresnis už mane – jam 34-eri.
Nesu įpratęs matyti tokių jaunų bendruomenės pir-
mininkų senosios imigracijos šalyse, o juk pagrindinė
imigracija į Braziliją iš Lietuvos vyko 1926–1930 m.
– net dipukai ten beveik nekeliavo. Bet, nors imigravo
tik A. Zizo seneliai, jis puikiai kalba lietuviškai. Šis
žmogus, kaip ir daugelis jaunųjų Pietų Amerikos lie-
tuvių aktyvistų, kalbos išmoko Vasario 16-osios gim-
nazijoje, taip pat ir šiek tiek pagyvenęs Lietuvoje. Gal
net svarbiau, kad jis yra verslininkas, vadovauja 100
žmonių ir yra puikus organizatorius. Vienas pirmųjų
jo projektų tapus pirmininku: sužinoti, kiek Brazi-
lijoje yra lietuvių kilmės žmonių, besidominčių savo
giminės šaknimis. O tam, kad tai sužinotų, jis nau-
doja Facebook ir kitus modernius kanalus. Nes lie-
tuvių organizacijos Brazilijoje pamažu sensta, nyks-
ta jaunimo kolektyvai, tokie, kaip Zizas – greičiau
išimtis, nei taisyklė. Bet juk lietuvių kilmės jaunimo
Brazilijoje pilna, tik reikia jį suburti ir sudominti.

Ir nebėra tiek daug žmonių, kurie galėtų ir norėtų
tuos tiltus statyti ir juos išsaugoti. O vienas iš tvir-
čiausių tokių tiltų – Lituanika. 

Apie istoriją ir ateitį San Paulo
lietuvių rajone

Per praeitus vizitus Brazilijoje daugiausiai su-
sitikdavau su vyresniais lietuviais, o šiemet daugiau
tenka bendrauti su tautiškiausiu Brazilijos jaunimu.
Iš dalies tą lėmė ir pandemija: tokiais laikais nesinori
vyresnio amžiaus žmonių traukti iš namų, su jais daž-
niau susisiekiu per atstumą.

Brazilijos Lietuvių Bendruomenės pirmininko
Andre Zizo mokslų kolega iš Vasario 16-osios gim-
nazijos Vokietijoje Klaudijus Kupstas veikia kitoje –
lietuvių katalikų – organizacijoje ir svajoja tapti jos
pirmininku. Susitikau su Klaudijumi jo namuose Vila
Zelinoje, San Paulo lietuvių rajone. Priešingai nei JAV,
senuosiuose lietuvių rajonuose Vila Zelinoje lietuviai
tebesudaro didelę čia gyvenančiųjų dalį. Brazilijoje
joks „rasių kraustymasis” nevyko. Ir Klaudijus
Kupstas gyvena per kelis sklypus nuo Šv. Juozapo lie-
tuvių bažnyčios, nuo Lietuvos Respublikos aikštės su
kauniškės Laisvės statulos kopija, kuri čia pastaty-
ta dar tuo metu, kai Kaune tikrąją Laisvės statulą
buvo nugriovę sovietai. K. Kupsto namai – tik keli
kvartalai nuo aukščiausio rajono pastato – daugia-
bučio „Kaunas”.

Klaudijus Kupstas
irgi puikiai kalba lietu-
viškai. „Mano visi aštuo-
ni proseneliai tarpuka-
riu imigravo iš Lietuvos”,
– sako jis. Ketvirtos kar-
tos grynakraujis Ameri-
kos žemyno lietuvis! Vie-
nas iš vos keleto tokių,
kuriuos sutikau per visas
savo ekspedicijas.

Kai 2016 metais pir-
mą kartą lankiausi San
Paule, vyresni vietos lie-
tuviai skundėsi, kad ra-
jone nebėra lietuviško
restorano: „Šioje par-
duotuvėje bando kepti
juodą duoną, bet tą daro
ne lietuviai ir tai ne tas
pats”. Klaudijus Kupstas,
kaip sako pats, užaugęs
virtuvėje, nusprendė pa-
naikinti šią spragą: ati-

darė „Bom Do Kupstas”, kuriame pateikiami uni-
kalūs lietuvių ir brazilų virtuvės deriniai, pavyzdžiui,
kugelis, kur greta bulvių naudojami ir braziliški ma-
nijokai („šį patiekalą išrado dar Šv. Juozapo lietuvių
parapijos kunigas Šeškevičius”, – pasakoja Klaudi-
jus) ar brigadeiriukas – braziliškas saldumynas
„bri gadeiro” su krupniku vietoje šokolado. Paraga-
vome abiejų – išties gardu!

K. Kupstas pasakoja, kad restoraną pamėgo ne tik
lietuviai, bet ir gausiai San Paule gyvenantys japo-
nai – žuvų mėgėjams patiko silkė. Deja, deja. Praėjus
vos keliems mėnesiams nuo restorano atidarymo,
smogė pandemija. Maitinimo įstaigą teko uždaryti.
Nors Brazilijoje restoranai veikia, bet „Bom do
Kupstas” susidūrė su netikėta problema: jame būtų

Atrodytų�visai�kaip�Lietuvoje,�jei�nežinotume,�kad�šie�namai�yra�Brazilijoje,�gyvenvietė-
je,�vardu�Lituanika.

Keista�ir�gera�matyti,�kad�Brazilijoje,�San�Paulo�mieste,�yra�ir�Vinco�Kudirkos�aikštė. Lietuvių�Sąjungos�pastatą�puoša�Vyčio�ženklas.

Lietuviški�ženklai�kapinėse.�

Kai paklausiau, ar norėtų persikelti gyventi į Lie-
tuvą, A. Zizas sakė – nebe. Jis pagyveno kelerius me-
tus Lietuvoje ,,anais laikais”, jau po nepriklausomybės
atgavimo, bet dar iki narystės ES. 

Toje ,,paprastesnėje ir savitesnėje Lietuvoje liko
jo širdies dalis. Bet šiuolaikinėje Lietuvoje jam atro-
do ,,per daug Europos”, padaugėjo biurokratijos, iš-
augo mokesčiai. Brazilijoje, jeigu žinai, kaip apsiei-
ti, viskas yra paprasčiau ir aiškiau…

Savaip apsidžiaugiau tą išgirdęs. Taip, Lietuvai
labai svarbu išlaikyti tuos, kurie Lietuvoje gimė. Ta-
čiau tokie žmonės, kaip Andre Zizas, tikiu, Lietuvai
gali nuveikti daug daugiau, būdami svetur, ten, kur
jie užaugo. Tiltai tarp Lietuvos ir 200 mln. gyvento-
jų turinčios Brazilijos – labai svarbūs mūsų tėvynei.

buvę sunku laikytis reikiamo atstumo tarp klientų.
Klaudijus dabar gamina patiekalus tik išsivežimui
ir užsakymų turi daug.

Pandemija smogė ir Šv. Juozapo lietuvių baž-
nyčiai. Religingoje Brazilijoje šie maldos namai
nie kada nesiskundė tikinčiųjų gausa. Juolab kad baž-
nyčios pastatas priklauso ne vyskupijai, o lietuviams
katalikams, todėl šventovei negresia būti nugriau-
tai ar parduotai. Tačiau kas kita su „lietuviškomis”
šv. Mišiomis – tiksliau, pusiau lietuviškomis, kur,
kaip pats regėjau 2016 ir 2019 metais, brazilas kuni-
gas kalbėdavo portugališkai, o skaitiniai būdavo skai-
tomi lietuviškai. Ten rinkdavosi vyresni žmonės, ta-
čiau per pandemiją daugybė jų pasirinko likti namie:
vos keliolika beateidavo į Mišias. Tad kunigas lietu -
viškas Mišias panaikino. Kupstas jau ruošiasi įti-
kinėjimui jas „po visko” sugrąžinti, bet tai padary-
ti gali būti nelengva. Deja, lietuvių kunigų Brazili-
joje nėra: šioje šalyje gimęs ir užaugęs kunigas
Minderis dirba Lietuvoje. 

Klaudijus Kupstsas užsiėmęs ir lietuviškų raš-
tų audimu. Jis daug laiko skiria ir netyčia prie
kriauklės atrastai kartotekai, kurioje prieš gerus 50
metų San Paulo lietuvių jėzuitų namų kunigai buvo
susirašę visus anapus Vila Zelinos gyvenusius Bra-
zilijos lietuvius ir jų namų adresus. Tikras lobis ge-
nealogijos tyrinėtojams – Kupstas tai skaitmenina,
siunčia kunigui Antanui Saulaičiui, kuris, nors ir
daug dešimtmečių gyvena nebe Brazilijoje, tebesi-
domi Pietų Amerikos lietuvių paveldu ir savo el. laiš-
kais man taip pat padeda jį atrasti.

Klaudijus man atnešė ir Antano Saulaičio re-
komenduotas knygas apie Brazilijos lietuvius, ir dar
padėjo ant stalo prieš 50 ar net 90 metų išleistų Bra-
zilijos lietuvių žinynų. Viską kruopščiai persifotogra -
favau. Priešingai, nei rengdamasis įprastinėms eks-
pedicijoms, šiemet juk negalėjau ruoštis Vilniaus M.
Mažvydo bibliotekoje – jos skaitykla uždaryta. Teko
kliautis, kad reikiamą informaciją suteiks Brazili-
jos lietuviai. Klaudijaus dėka gavau daugiau, nei ti-
kėjausi: gausybę senų nuotraukų, adresų, faktų.

Nukelta į 9 psl.
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VYTAUTAS NAVAITIS

Žygis�į�2020�metų�Lietuvos�rekordus�prasidėjo�2019
m.�gruodžio�31�d.�Būtent�tos�dienos�vakarą�Kaune�gy-
venantis�švėkšniškis�Kęstutis�Pricevičius�pasinėręs�į
bangas�atvirame�vandens�telkinyje�maudynes�baigė
tik�sulaukęs�Naujųjų�metų,�t.�y.�2020�m.�sausio�1�d.
Taip�K.�Pricevičius�tapo�pirmuoju�2020�metų�Lietu-
vos�rekordininku,�o�kartu�ir�daugiausia�kartų�atviruose
vandenyse� dalyvavusiu�Naujametės� nakties�mau-
dynėse,�nes�šis�„ruonis”�dešimtą�kartą�(2001–2004,
2008–2010,�2017,�2019,�2020�metais)�iš�gruodžio�31
d.�į�sausio�1�d.�Naujuosius�metus�sutiko�pasinėręs�at-
viruosiuose�vandenyse.�Siekiant�rekordų�pasinerti�ga-
lima�ne�tik�į�bangas,�bet�ir�į�ledus.�Tai�padarė�vilnie-
tis�Modestas�Stumbrys�Ledo�skulptūrų�festivalyje�Vil-
niaus�Belmonto�parke�vasario�22�d.�Jis�pasinėrė�į�le-
dus,�tiksliau�buvo�apipiltas�ledukais�tam�skirtoje�ledo
dėžėje�ir�joje�išbuvo�ilgiausiai�–�45�minutes�ir�4,14�se-
kundės.

Rekordai, skirti nepriklausomai Lietuvai

2020 metai buvo gausiausi registruotais naujais
rekordais nuo „Agentūros Factum” veiklos pra-
džios prieš beveik 30 metų. Šis skaičius beveik sutam -
pa su Lietuvos Nepriklausomybės atkūrimo trisde-
šimtmečiu. Minint šią neeilinę dieną, Vilniaus gat-
vėmis važinėjo gausiausia specialiosios paskirties
automobilių vilkstinė su įvairiais, o kartu ir visus
vienodu automobilius puošiančiu užrašu – „Sveiki -
name tave, Lietuva!”. Tokią puošnią vilkstinę, nusi -
tęsusią apie 150 m, sudarė 17 automobilių. Palangoje
kovo 4 d. virš Grafų Tiškevičių alėjos pirmą kartą pa-
gal Palangos kultūros ir jaunimo centro sumanymą
ir šūkį „Išsirink, ką myli” buvo pakabinta ilgiausia
– 206,6 m ilgio, 3 m pločio ir iš 15 tūkst. plazdančių
geltonos, žalios ir raudonos spalvų juostelių sudaryta
tautinė vėliava. Juosteles prie tinklo mokyklose, kul-
tūros įstaigose, meno kolektyvuose ir pasienio už-
kardoje sukūrė beveik 2 tūkst. Palangos ir Švento-
sios bendruomenių narių, o ant kelių dešimčių
juos telių buvo užrašyti bendruomenės narių linkė-
jimai Lietuvai.

Karantinas – ne kliūtis

Užplūdęs į Lietuvą „karūnuotasis” virusas ne-
sustabdė rekordų siekimo. Niekad nebūna taip, kad
kaip nors nebūtų. Net ir tokiomis griežtos saugos są-
lygomis vykdytas naujų rekordų siekimas ir registra -
vimas. Verbų sekmadienio proga Švėkšnos Šv. ap-
aštalo Jokūbo bažnyčioje balandžio 4 d. pastatyta
aukščiausia verba. 16,5 m aukščio verba surišta ant
medinio koto iš džiovintų augalų, surinktų asocia-
cijos „Švėkšniškių sambūris”. O esant susibūrimų
apribojimams Vilniaus kino festivalio „Kino pava-
saris” metu prieš Vilniaus oro uosto keleivių atvy-
kimo-išvykimo vartų pastato buvo įrengtas di-
džiausias šviesos diodų lauko kino teatrų – 145,6 m²

ploto, 16 × 9,1 m dydžio ekranas. Autokino teatre „Ae-
rokinas – kelionė prasideda” pirmasis autokino
seansas įvyko balandžio 29 d. koronaviruso pande-
mijos metu, tačiau saugantis užkrato, kino mėgėjams
filmus žiūrėti leista tik būnant automobiliuose, o gar-
sas jiems perduotas radijo bangomis.

Vasara – palankus metams siekti rekordų

Vasara taip pat buvo gausi rekordais. Petras Jo-
nauskas iš Kretingsodžio k. (Kretingos r.) išaugino
ir į Kretingos derliaus šventę atgabeno 233 kg masės
moliūgą. Šio didžiausio moliūgo sėklos buvo išdalin -
tos šventės dalyviams, todėl tikėkimės gero 2021 m.
derliaus ir naujo didžiausio moliūgo rekordo. Sun-
kiausia morka – 2,384 kg masės, 29 cm ilgio, 44 cm ap-
imties storiausioje vietoje – išauginta jūžintiškių Da-
nutės ir Petro Krumpliauskų. O štai Joniškės k. (Tau-
ragės r.) gyvenantis Regimantas Žitkevičius išaugi-
no net dvi rekordines daržoves. Jo išauginta di-
džiau sia vienmetė ,,Rubika h” veislės paprika svėrė
514 g, buvo, 40 cm apimties, 13 cm skersmens, 14 cm
aukščio, o didžiausias ,,Erfurter” veislės žiedinis ko-
pūstas (kalafioras) svėrė 4,82 kg (su šaknimis ir la-
pais – 6,59 kg), buvo 125 cm apimties, 38 cm skers-
mens, 40 cm aukščio.

Iš vasaros rekordinių renginių paminėtini šie.
Daugiausia užsienio valstybės vėliavų – 244 vėliavos
– neštos Jungtinių Amerikos Valstijų nepriklauso-
mybės 244-ųjų metinių proga nuo Nepriklausomybės
aikštės iki Katedros aikštės Vilniuje liepos 4 d. Tokią
vėliavnešių eiseną ir šventę surengė asociacija
„Amerikos verslo rūmai” su JAV ambasada Lietuvoje.
Kitas su užsienio valstybe susijęs rekordas – tai ma-

siškiausias užsienio valstybės palaikymo renginys,
įvykęs 81-ųjų metinių sukakties dieną, kai Maskvo-
je Sovietų Sąjunga ir Vokietija 1939 m. rugpjūčio 23
d. pasirašė nepuolimo sutartį ir slaptąjį Europos pa-
sidalijimo protokolą, dabar vadinamą Molotovo-
Ribbentropo paktu, ir 31-ųjų „Baltijos kelio” metinių
dieną rugpjūčio 23 d. Tuomet 32 km ilgio kelyje nuo
Vilniaus Katedros aikštės link Baltarusijos pasienio
išreikšti paramą už permainas savo šalyje kovojan-
čiai Baltarusijos visuomenei susikibę rankomis su-
stojo apie 50 tūkst. „Laisvės kelias” renginio dalyvių.

2020-ieji – gausiausi neįtikėtinais Lietuvos rekordais metai

2�tūkst.�pajūrio�gyventojų�sukūrė�ilgiausią�vėliavą�iš�tris-
palvių�juostelių.�

Švėkšnoje�surišta�aukščiausia�verba. P.�Jonauskas�išaugino�233�kg�sveriantį�moliūgą.

Net�244�JAV�vėliavos�neštos�Liepos�4-osios�proga.

A.�Šumskas�subūrė�didžiausią�orkestrą�ant�vandens.�.
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Operoje�,,Paukštė”�dalyvavo�net�406�atlikėjai. Didžiausią�portretą�kryželiais� išsiuvinėjo�T.�Dulinskienė. Dariaus�ir�Girėno�žygiui�apdainuoti��prireikė�494�posmų.

Tokį renginį sumanė ir žmones pakvietė VšĮ „Lais-
vės TV”. Baltarusių palaikymo renginius susikim-
bant rankomis vyko keliuose Lietuvos miestuose ir
apie trisdešimtyje kitų pasaulio valstybių.

Menininkai neatsiliko

Dabar šiek tiek apie meną. 10-ajai Palūšės rega-
tai, įvykusiai Lūšių ežere rugpjūčio 1 d., Paulius Čiū-
daras iš Džiaugsminės k. (Ignalinos r.) sukūrė di-
džiausią – 2,13 m ilgio, 2,04 m aukščio, 93 cm pločio
skulptūrą ant vandens. Kitas rekordas ant vandens
registruotas Trakų Galvės ežere Žalgirio mūšio 610-
ųjų metinių proga liepos 12 d. Tada Aringis Šumskas
subūrė didžiausią ant vandens orkestrą. Vandens dvi-
račius minantys 80 orkestrantų koncertavo renginyje
„Galvės vario banga”, o vieną jungtinį orkestrą su-
darė Valstybinis pučiamųjų instrumentų orkestras
„Trimitas”, Vidaus reikalų ministerijos reprezenta-
cinis pučiamųjų instrumentų orkestras, Vaikų ir jau-
nimo pučiamųjų instrumentų orkestras „Jovaras” ir
Rūdiškių muzikos mokyklos pučiamųjų instrumen-
tų orkestras „Valery Brass”. Šiam orkestrui taip pat
ant vandens dirigavo „Trimito” vyriausiasis diri-
gentas Ugnius Vaiginis. Vaidas Vyšniauskas į muzi-
kinį sambūrį „Tenoriada”, pritariant tam pačiam pu-
čiamųjų orkestrui „Trimitas”, koncertuoti Vilniaus
Mokytojų namų kiemelyje sukvietė žymiausius Lie-
tuvos tenorus. Liepos 19 d. įvykęs koncertas yra dau-
giausia – 16-os tenorų koncertas, nors, rengiantis kon-
certui, Algimanto Raudonikio kūrinys „Švelnumas”
buvo atliktas 19-os tenorų ir dabar matomas internete.
Vyriausia estrados soliste pripažinta 86 metų 2 mė-
nesių 30 dienų amžiaus – vilnietė dainininkė, kom-

pozitorė, eilių autorė, publicistė Lilijana Ablėnaitė.
Ji birželio 6 d. kartu su Vilniaus mokytojų namų „Vie-
nišo vilko” klubo muzikantais koncertavo Vilniaus
Vinco Kudirkos aikštėje. Daugiausia patalpoje spek-
taklio atlikėjų – 406, iš jų 334 dainininkai, 48 šokėjai
ir 24 aktoriai – vaidino operoje „Paukštė”. Šie atlikėjai
tai – šeši Vilniaus chorinio dainavimo mokyklos „Lie-
paitės” chorai ir Merginų ansamblis, teatro studija
„Elementorius” ir Lietuvos tarptautinės baleto aka-
demijos šokėjai, pastatymo sumanytojai Vilniaus cho-
rinio dainavimo mokyklos „Liepaitės” mokinės ir
chorų vadovai.

Išskirtiniai menininko palangiškio Vytauto Kuso
rekordai. Vien 2020 m. jis registravo mažiausios
rankinės kavamalės, mažiausio grafitinio pieštuko,
mažiausios sūpuojamos lovelės, mažiausių rogių ir
mažiausių magnetinių šachmatų rekordus. Pastaroji
šachmatų lenta yra 70 ×70 × 30 mm dydžio su nuo 7

iki 14 mm aukščio figūromis, padarytomis iš beržo
ir uosio medienos. Šachmatų lenta turi stalčių fi-
gūroms ir jų perkėlimo mediniams pincetams sudėti.

Didžiausias kryželiais siuvinėtas portretas ir
daugiausia siuvinėtame paveiksle kryželių – 5673 cm²
ploto, 91,5 × 62 cm dydžio, 264  600 kryželių – pa-
veikslas „Mano šeima”, išsiuvinėtas kaunietės Tat-
janos Dulinskienės panaudojus 253 atspalvių siūlus.
Apie 1,5 × 1,5 mm dydžio kryželiais ji išsiuvinėjo savo
ir savo vaikų pievoje portretą. Didžiausią eiliuotą is-
toriją išguldytą 494 posmais, iš jų 47 trioletais,
iliustruotą 2755 dokumentinėmis nuotraukomis ir
spausdintą 800 puslapių knygoje, parašė kaunietė
poetė Irena Jacevičienė-Žukauskaitė. Eiliuotas Lie-
tuvos ir aviacijos metraštis-albumas 1988–2018
„Skrydis” išleistas leidyklos „Pasaulio lietuvių
centras” 600 vnt. tiražu.

Rekordus sumušė ir politikai

Po eiliuotos istorijos reikia paminėti kitą istorinį
įvykį – Seimo rinkimus. Vykusių rinkimų metu re-
kordininkais tapo du Seimo nariai, išrinkti į jį
daugiausia kartų. Jau po 8 kartus Seimo nariais tapo
Kęstutis Glaveckas (1990, 1996, 2000, 2004, 2008, 2012,
2016 ir 2020 m.) ir Emanuelis Zingeris (1990, 1992,
1996, 2004, 2008, 2012, 2016 ir 2020 m.) išrinkti Lietu-
vos Respublikos Aukščiausios Tarybos ir Lietuvos
Respublikos Seimo rinkimuose. Naująja Seimo re-
kordininke tapo Viktorija Čmilytė-Nielsen. Ji bū-
dama 37 metų 3 mėnesių 7 dienų amžiaus, pradėjo
eiti Seimo pirmininkės pareigas ir yra jauniausia
visų laikų Seimo pirmininkė.

Techniniai pasiekimai

Iš techninių rekordų paminėtina tolimiausia ir
ilgiausiai trukusi kelionė neliečiant motociklo vai-
ro. Tokia trakiškio Ryčio Rafaelio Mežonio kelionė
Grigiškių stadione (Vilniaus m.) be leistinų per-
traukėlių truko 8 valandas 29 minutes ir, lyjant lie-
tui, nuvažiuoti 308,994 km. Dėl šių dviejų pasiekimų
– tolimiausios ir ilgiausiai trukusios kelionės ne-
liečiant motociklo vairo laukiamas Gineso pasaulio
rekordo patvirtinimas. Toliausiai – 1030 km atstumą
per 24 val. 50 cm³ darbinio variklio tūrio motorole-
riu nuvažiavo garliaviškis Vygintas Ušinskas. Grei-

čiausiai aplink Lietuvą elektromobiliu per 21 val. 58
min. 41 sek. apvažiavo vilnietis Vitoldas Milius ir Dai-
nius Jakas. Pakeliui, įkraudami elektromobilio aku-
muliatorius, liepos 17–18 d., jie nuvažiavo 1176 km.
Kartu tenka pažymėti, kad V. Milius yra ir kitų re-
kordų autorius. Jis kartu su panevėžiečiu Antanu Po-
ciumi dėka „RVS master” mineralinės metalo at-
statomosios medžiagos, ilgiausiai – 5 val. 23 min. be
alyvos dirbusiu vidaus degimo varikliu spalio 15 d.
nuvažiavo 307,5 km iš Vilniaus iki Klaipėdos. Po to
variklis be sutrikimų dirbo įprastai. Stebina tai, kad
V. Milius ne tik gerai valdo automobilį, bet kartu su
panevėžiečiu Audriumi Sutkumi registravo dar du
rekordus. Jie abu vandens dviračiu nuplaukė toliau -
siai, o kartu ir greičiausiai perplaukė Kuršių marias.
Išplaukę iš Nidos uosto 12,6 km atstumą iki Ventės
uosto jie įveikė per 2 val. 26 min. 53 sek.

Mūsuose dar neįprasta, bet jau daug kas yra ban-
dęs važiuoti elektriniu vienračiu. Rugsėjo 26 d. Vil-
niaus Vingio parke įvyko pirmasis Lietuvos vien-
račių čempionatas ir, žinoma, registruoti pirmieji re-
kordai. Vilnietis Gediminas Sinkevičius 43,3 cm
aukščio elektriniu vienračiu pravažiavo pro že-
miau siai nuleistą – 63,5 cm aukščio kartelę. Moterų
grupėje elektriniu vienračiu pro žemiausiai nu-
leistą kartelę iki 68 cm aukščio pravažiuoti sugebė-
jo vilnietė Giedrė Limautaitė.

Nukelta į 10 psl.

Mažiausia�rankinė�kavamalė.�

R.�R.�Mežonis�toliausiai�ir�ilgiausiai�keliavo�neliesdamas�mo-
tociklo�vairo.

G.�Sinkevičius�elektriniu�vienračiu�pravažiavo�pro�žemiau-
siai�nuleistą�kartelę.Tolimiausia�kelionė�vandens�dviračiu.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA IR PASAULIS

Lietuvą�pasiekė�pirmosios�COViD-19�vakcinos�dozės
Vilnius (ELTA) –

Naktį į gruodžio 26 dieną
Lietuvą pasiekė pirmoji
COVID-19 vakcinų siunta.
Jau gruodžio 27 rytą pra-
dėta skiepyti penkiose di-
džiosiose šalies gydymo
įstaigose. Antroji siunta
Lietuvą turėtų pasiekti
gruodžio 29 dieną.

Sveikatos apsaugos
ministerija pranešė, kad
iki Lietuvos sienos vakci-
nas lydėjo „Pfizer” ap-
sauga, nuo pasienio prie
jų prisijungė Lietuvos po-
licijos ir „Aro” pajėgos.

Pirmosios „BioNTech” ir „Pfizer”
vakcinos dozės, atvežtos į Ekstremalių
sveikatai situacijų centro sandėlius. 

Vakcinų pristatymo laikas ir tiks-
lus skaičius dėl saugumo neskelbiami.

Vakcinos bus paskirstytos pen-
kioms centrinėms šalies gydymo įstai-
goms Vilniuje, Kaune, Klaipėdoje,
Šiauliuose ir Panevėžyje, atsakingoms
už COVID-19 valdymą regionuose.

Ši pirmoji vakcinų nuo koronavi-
ruso partija bus skirta skiepyti medi-
kams. 

Medikus planuojama paskiepyti
per pirmąjį pusmetį, tuomet bus skie-
pijami globos ir slaugos įstaigų gy-
ventojai, vėliau – žmonės per 65 metus.
O tuomet ateis masinio skiepijimo eilė.

Vilniui ir Kaunui skirtos po 3 000,
Klaipėdai – 2 000, Panevėžiui ir Šiau-
liams – 1 000 „BioNTech” ir „Pfizer”
vakcinos dozių. 

Iš viso iš šio gamintojo Lietuva įsi-
gis daugiau nei 1,8 mln. vakcinos do-
zių. 

Lietuva yra sudariusi sutartis su
šešiais vakcinų gamintojais ir iš jų ke-
tina įsigyti daugiau nei 7 mln. vakci-
nos dozių. Jų turėtų užtekti paskiepyti
bent 70 proc. šalies gyventojų. Pasak
specialistų, tokia paskiepytų gyventojų
dalis užtikrintų kolektyvinį imunite-
tą nuo koronaviruso.

„BioNTech” ir „Pfizer” vakcina
yra pirmoji ir kol kas vienintelė, kurią
leista naudoti Europos Sąjungoje.

COViD-19�situacija�Lietuvoje
Vilnius (ELTA) –Visuomenės svei-

katos centro specialistai sako, kad iki
šiol šalyje iš viso atlikta beveik 1,6 mln.
tyrimų ir patvirtinti 130 598 užsikrėti-
mai. Šiuo metu koronaviruso sukelta
liga serga 66 971, pasveiko 61 751 žmogus.

Pagal 14 dienų sergamumo rodik-
lį (naujų atvejų skaičių, tenkantį 100
tūkstančių gyventojų) sudarytame Lie-
tuvos savivaldybių sąraše, šiuo metu
pirmauja Alytus (2294,8 atv,), po jo – Pa-
nevėžys (2187,8 atv,) bei Pakruojo sa-

vivaldybė.
Mirčių nuo koronaviruso skai-

čiumi šalies antirekordininku vis dar
tebėra Kauno miestas. Jame iki šiol 158
gyventojai mirė nuo COVID-19, o dar 48
užsikrėtusieji – nuo kitų ligų. Vilniu-
je registruotos atitinkamai 139 ir 79
mirtys. Šiauliuose registruotos 72 mir-
tys nuo koronaviruso infekcijos ir 19-
os infekuotų žmonių mirtys nuo kitų
ligų. Klaipėdoje atitinkamai – 64 bei 55,
Panevėžyje – 35 ir dar 11 mirčių.

Populiariausi�berniukų�ir�mergaičių�vardai
Vilnius (BNS) – Populiariausi

berniukų vardai 2020-aisiais buvo Be-
nas, Markas, mergaičių – Lėja, Ame-
lija, rodo Registrų centro duomenys.

Pernai Beno ir Marko vardai buvo
atitinkamai septintoje ir aštuntoje vie-
toje pagal populiarumą, Lėjos ir Ame-
lijos – antroje ir ketvirtoje vietoje.

Kaip pastebi Registrų centras,
reikšmingų pokyčių dešimtukuose per
metus neįvyko: iš populiariausiųjų
berniukų vardų sąrašo nesitraukia
Lukas, Matas (trečias ir ketvirtas var-
das populiarumą), Nojus, Jokūbas,
Dominykas, Herkus, Kajus. Mergaičių

vardų sąraše toliau rikiuojasi Emilija,
Luknė, Liepa, Sofija, Gabija, Patricija,
Kamilė.

Berniukų dešimtuke šiemet yra
vienas naujokas – Adomas, pernai bu-
vęs 15-oje vietoje, o tarp mergaičių
šiemet į dešimtuką pateko Austėja,
prieš metus buvusi 12-oje vietoje.

Visas 2020-ųjų populiariausių ber-
niukų vardų sąrašas: Benas, Markas,
Lukas, Matas, Nojus, Jokūbas, Herkus,
Kajus, Dominykas, Adomas.

Mergaičių vardų sąrašas: Lėja,
Amelija, Emilija, Luknė, Liepa, Sofija,
Gabija, Patricija, Kamilė, Austėja.

PLB�valdyba�išrinko�atstovus�į�Seimo�ir�PLB�komisiją 
Vilnius (Pranešimas spaudai) –

Pasaulio Lietuvių Bendruomenės
(PLB) valdyba nuotoliniame posėdyje
išrinko atstovus į Lietuvos Respublikos
Seimo ir PLB Komisiją. Kandidatus į
Komisiją PLB valdybai siūlė lietuvių
bendruomenių valdybos/tarybos. Iš-
rinkti PLB atstovai Komisijoje:

JAV LB: Jonas Bružas, Gediminas
Ramanauskas, Artūras Žilys, Kanados
LB: Antanas Šileika.

Vakarų Europos LB: Jūratė Cas-
persen (Šveicarija) ir Rytis Virbalis
(Liuksemburgas).

Rytų Europos, Rusijos ir Centrinės
Azijos kraštų LB: Jolanta Nagle (Lat-

vija).
Lietuvos etninių žemių LB: Aidis

Staskevičius (Lenkija).
Pietų Amerikos kraštų LB: Juan

Ignacio Fourment Kalvelis (Argenti-
na).

Okeanijos (Australijos, Naujosios
Zelandijos) bei Rytų Azijos kraštų LB:
Rasa Mauragis (Australija).

Kaip jau pranešta, Komisijos na-
riai, susirinkę į nuotolinį posėdį gruo-
džio 13 dieną, išrinko Komisijos pir-
mininką ir pavaduotoją. Pirmininku
išrinktas Jonas Bružas, o pavaduotoja
– Jūratė Caspersen.

Washingtonas (Lrt.lt) – Jungtinių
Valstijų prezidentas Donald Trump
pasirašė ekonomikos skatinimo prie-
monių paketą. Tai D. Trump padarė
praėjus nustatytam terminui.

Skubaus reagavimo į koronaviru-
są ir paramos paketas yra dalis dides-
nio biudžeto projekto, kuris leis išveng -
ti vyriausybės uždarymo.

„Pasirašau šį projektą, kad atkur -
čiau nedarbo išmokas, sustabdyčiau iš-
kraustymus, suteikčiau paramą nuo-
mininkams, skirčiau lėšų darbuotojų
prastovų programai, sugrąžinčiau
mūsų oro linijų darbuotojų į darbą, su-
teikčiau reikšmingai daugiau pinigų
vakcinų skirstymui ir dar daug kam”,
– pranešime iš savo rezidencijos Flo-
ridoje sakė D. Trump.

Patvirtinus šį 900 milijardų dole-
rių planą koronaviruso krizei įveikti,
pratęsiamos nedarbo draudimo išmo-
kos milijonams amerikiečių.

Anksčiau D. Trump šį paketą at-
metė reikalaudamas pakeitimų. Jis

sakė, kad per daug pinigų skiriama
kultūros projektams ir užsienio para-
mai, o vienkartinės 600 dolerių išmo-
kos gyventojams esą yra per mažos. D.
Trump reikalauja didinti šias išmokas
iki 2 000 dolerių.

Kelias dienas kadenciją baigiantis
prezidentas atsisakė pasirašyti šio pa-
ramos paketo projektą, kuriam prita-
rė abi didžiosios JAV politinės partijos
Kongrese, vadindamas paketą „gėda”.

Ekonomikos skatinimo priemo-
nių paketas yra dalis didesnio išlaidų
plano, kurį pasirašius išvengiama ir
dalinio vyriausybės uždarymo.

Kovą patvirtintos dvi federalinės
nedarbo išmokų programos nustojo ga-
lioti šeštadienį, o 12 mln. amerikiečių
būtų likę be jų teikiamų naudų, jei D.
Trump nepasirašytų šio projekto.

Savo ruožtu išrinktasis JAV pre-
zidentas Joe Biden šeštadienį pers-
pėjo  dėl  „pražūtingų pasekmių”,  jei
D. Trump atsisakys pasirašyti projek-
tą.

JAV�į�normalų�ritmą�galimai�sugrįš�vasarą
Washingtonas (ELTA) – Jei vak-

cinacijos kampanija bus tinkamai vyk-
doma, kolektyvinį imunitetą JAV ga-
lima sukurti iki vasaros, teigia įtakin -
gas užkrečiamųjų ligų ekspertas Ant-
hony Fauci. 

Ekspertas tvirtino, kad gyvento-
jai, kuriems skiriama pirmenybė, pa-
vyzdžiui, senelių globos namų gyven -
tojai, sveikatos apsaugos darbuoto-
jai, kiti būtiniausi darbuotojai, vy-

resnio amžiaus žmonės, žmonės su
gretutinėmis ligomis turėtų būti pa-
skiepyti iki kovo arba balandžio pra-
džios. 

„Balandį galėtume pradėti tai, ką
galima vadinti ‘atvira vakcinavimo
sesija’, kai bus paskiepyti visi norin-
tys, – sakė jis. – Iki vasaros vidurio ar
pabaigos, manau, jei viską darysime
tinkamai, imunitetą jau turėtų 70–85
proc. gyventojų.”

Europa�pradeda�skiepijimą�nuo�COViD-19
Briuselis (ELTA) – Europos Sąjun -

gos šalys gruodžio 27 dieną pradėjo
skiepyti sveikatos priežiūros darbuo-
tojus bei rizikos grupių asmenis nuo
koronavirusinės infekcijos (COVID-
19), kai tuo metu po pasaulį pradėjo
plisti tariamai labiau užkrečiama ko-
ronaviruso atmaina.

ES lyderiai šią dieną, kai bloke ofi-
cialiai bus pradėta masinė pažeidžia-

miausių žmonių skiepijimo programa,
pavadino „V-Day” („Pergalės diena”).

Masinis skiepijimas ES, kurioje
gyvena beveik 450 mln. žmonių, – svar-
bus žingsnis kovoje su koronaviruso
pandemija.

Vokietijos įmonės „BioNTech” ir
JAV farmacijos milžinės „Pfizer” su-
kurta vakcina yra pirmoji ir kol kas
vienintelė, kurią leista naudoti ES.

iš�JK�į�JAV�vykstantiems�keleiviams�reikės�tikrintis�
Washingtonas (ELTA) – JAV Li -

gų kontrolės ir prevencijos centras
(CDC) paskelbė, kad iš Jungtinės Ka-
ralystės  atvykstantys keliautojai pri-
valės tikrintis dėl koronaviruso li-
kus ne daugiau nei 72 valandoms iki
skrydžio.

Likus ne daugiau nei trims die-
noms iki skrydžio iš JK į JAV, keleiviai
turės pasitikrinti ar neserga COVID-19.
Laboratorinių tyrimų rezultatus pa-
tvirtinančio dokumento kopiją reikės
pateikti avialinijoms arba elektroniniu
paštu, arba atspausdintą.

ES�ir�JK�susitarė�dėl�prekybos�santykių�po�„Brexit“
Briuselis (ELTA) – ES

ir Jungtinė Karalystė po de-
šimties mėnesių sudėtingų
derybų pagaliau susitarė
dėl prekybos sutarties. 

JK iš ES oficialiai pasi-
traukė sausio pabaigoje, 2016
m. šalies piliečiams dėl iš-
stojimo nubalsavus referen-
dume. Iki gruodžio 31 d. vi-
durnakčio galioja pereina-
masis „Brexit” laikotarpis,
kurio metu JK vis dar pri-
klauso ES bendrajai rinkai
ir muitų sąjungai, laikosi
ES įstatymų ir moka įmokas
į Bendrijos biudžetą. 

Galutinės 2 000 puslapių sutarties
pasirašymą kiek užlaikė paskutinę
minutę kilę nesutarimai dėl žvejybos,

JK�premjeras�B.�Johnson�ir�EK�prezidentė�ursula�Von�Der
Leyen pagaliau�pasirašė�prekybos�sutartį.�

Sky�News�nuotr.

Lietuvą�pasiekė�pirmosios�COViD-19�vakcinos.
Verslo�žinių�nuotr.

nes abi pusės ginčijosi dėl ES žvejų pri-
eigos prie JK teritorinių vandenų pa-
sibaigus šiems metams.

D.�Trump�pasidavė�spaudimui
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Parengė�Dainius�Ruževičius

SPORTAS

Būdamas�34�metų�Andy�Rautinis�nu-
sprendė�baigti�krepšininko�karjerą�ir�įsi-
darbino�vadovo�asistentu�Ottawos�klu-
be.�A.�Rautinis�–�Kanados�krepšininkas,
tačiau�visada�didžiavosi�lietuviškomis
šaknimis.�

Jo močiutė Danutė Pašilytė, su lat-
viu emigravusi per Antrąjį pa-
saulinį karą, užaugino Leo Rau-

tinį – buvusį NBA krepšininką, Kana-
dos rinktinės trenerį, dabar televizijos
komentatorių, kalbantį ir lietuviškai.
Jo sūnus Andy Rautinis išmoko tik ke-
lis žodžius, bet ant rankos yra išsita-
tuiravęs savo vardą lietuviškai. „And-
rius” ant odos atsirado močiutės garbei. 

Karjeros pradžioje A. Rautinis bu -
vo „įšokęs” į NBA New York ,,Knicks”
klubą. Šis pašaukė gynėją 2010 m.
NBA naujokų biržoje. Stipriausioje

krepšinio lygoje sužaidęs tik 5 rung-
tynes, 193 cm ūgio krepšininkas il-
gam apsistojo Europoje, kur klajojo po
Ispanijos, Vokietijos, Italijos, Turkijos
vidutinio lygio klubus. Rezultaty-
viausias sezonas buvo Frankfurto
„Skyliners”, kai 2013–2014 m. A. Rau-
tinis pelnydavo po 17,6 taško. Turkijos
krepšinio klubuose praleidęs penke-
rius metus, A. Rautinis praėjusį sezo-
ną kiek netikėtai pateko į Atėnų „Pa-
nathinaikos”. Šioje komandoje, būda-
mas 33-ejų, jis debiutavo Eurolygoje. Su
Kauno „Žalgiriu” jis žaidė tik minutę. 

A. Rautinis yra atstovavęs Kanados
rinktinei ir žaidęs prieš Lietuvą 2010 m.
pasaulio čempionate. Baigęs žaidėjo
karjerą šiemet jis prisidėjo prie Ottawos
„BlackJacks” klubo – dirbs vadovo Je-
vohn Shepherd padėjėju. Jųdviejų at-
sakomybė yra komplektuoti koman-
dos trenerių štabą ir žaidėjų sudėtį. 

NBA�klubas�New�Yorko�,,Knicks”�galiau�-
siai� nutarė� pasilikti� Lietuvos� piliety-
bės�siekiantį�igną�Brazdeikį.�Kanados�pi-
lietybę�turintis,�tačiau�Lietuvoje�gimęs
i.�Brazdeikis�buvo�tarp�kandidatų�palikti
komandą,�bet�„Knicks”�po�kontrolinių
rungtynių�serijos�nutarė�nesiskirti�su�lie-
tuviu.�

I. Brazdeikis gruodžio 19 d. pasiro-
dė aikštėje: jam ketvirtuoju ban-
dymu šį sezoną pagaliau pavyko de-

biutuoti ikisezoninėse rungtynėse. I.
Brazdeikis kukliais skaičiais prisidė-
jo prie triuškinamos New York
,,Knicks” pergalės prieš Clevelando
,,Cavaliers” – 119:83. Lietuvos piliety-
bės siekiantis kanadietis į aikštę buvo
mestas pačioje pirmojo kėlinuko pa-
baigoje, kuomet New Yorko klubas
savo varžovus triuškino 38:16.

Pirmasis ,,Iggy” išėjimas į aikštę
užtruko tik keletą minučių, o daugiau
Tom Thibodeau pasitikėjimo puolėjas

sulaukė antroje susitiko dalyje. I. Braz-
deikis aikštėje pasirodė trečiojo kėlinio
pabaigoje ir žaidė beveik visą paskuti-
nį ketvirtį. Per beveik 17 min. jis pasi-
žymėjo 1 tašku (0/1 dvit., 0/1 trit., 1/2
baud.), 5 atkovotais kamuoliais, 2 re-
zultatyviais perdavimais ir 1 bloku.

Dėl I. Brazdeikio galimybių tapti
Lietuvos piliečiu reikia pranešti, kad
lapkritį Prezidentūra gavo trūksta-
mus lietuvių kilmės krepšininko do-
kumentus, todėl sprendimas dėl Lie-
tuvos pilietybės suteikimo gali būti pri-
imtas dar šiemet. 21 metų lietuvių kil-
mės kanadiečių krepšininkas gimė
Kaune, tačiau vėliau su tėvais emig-
ravo į JAV. Iš ten persikėlė į Kanadą,
kurios pilietybę jis šiuo metu ir turi.

Prezidentas, vadovaudamasis Pi-
lietybės įstatymu, gali išimties tvarka
suteikti Lietuvos pilietybę ypatingų
nuopelnų šaliai turintiems kitų vals-
tybių piliečiams ar asmenims be pi-
lietybės, kurie integravosi į Lietuvos vi-
suomenę.

uFC�čempionė�Zhang�Weili�ieško�kitos
varžovės,�o�ja�dažniausiai�yra�įvardija-
ma�lietuvių�kilmės�JAV�kovotoja�Rose
Namajunas.�uFC�vadovas�neseniai�ti-
kino,�esą�Rose�nenori�kovoti�dėl�titulo,
bet�sportininkės�atstovai�neigia�tokius
pareiškimus.�

UFC apžvalgininkai svarstė, kad
Z. Weili ir R. Namajunas turėtų
susitikti 2021-aisiais, bet UFC

prezidentas Dana White, kalbėjęs su
„BT Sport”, pareiškė, kad dėl šios akis-
tatos dar nėra nuspręsta. „Man teko gir-
dėti, kad Rose nenori laimėti titulo. Ji
nenori kautis dėl jo. Todėl mes žiūrime
į reitingus ir svarstome, kas tai darys,”
– sakė D. White. 

Vis dėlto ESPN susisiekė su R. Na-
majunas sužadėtiniu ir treneriu Pat
Barry, kuris paneigė UFC vadovo pa-
reiškimus. „Tai visiška netiesa. Mes tik-

rai norime kovoti dėl titulo. Kas to at-
sisakytų? Mes tiesiog norime tai pasa-
kyti viešai. Jei vieni kitų nesupratome,
jie gali su mumis susisiekti ir viską iš-
siaiškinsime”, – ESPN cituoja P. Barry.
Tiesa, kovotojos treneris ir sužadėtinis
atsisakė plačiau komentuoti paklaustas,
kaip šis nesusikalbėjimas galėjo įvyk-
ti. Z. Weili paskutinėje savo kovoje nu-
galėjo Joann Jedrzejczyk kovą. R. Na-
majunas 2020-aisiais kovojo kartą, lie-
pos mėnesį, ir palaužė Jessica Andra-
de. Amerikos lietuvei kovos metu lūžo
nosis, tačiau ši trauma jau praeityje.

Pati Kinijos kovotoja Z. Weili, kal-
bėjusi su ESPN dar gegužę, tikino, kad
jei rinktųsi pati, kitą kartą čempionės
titulą norėtų ginti būtent prieš R. Na-
majunas. „Mano pasirinkimas būtų
Rose, nes tikiu, kad ji yra aukščiausio
lygio ir turi didžiausią talentą, neskai-
tant manęs. Kova su ja būtų didžiulis iš-
šūkis”, – tada kalbėjo Z. Weili.

„Gabalėliai Lietuvos” Brazilijoje
Atkelta iš 5 psl.

Amžina diskusija: kas gelbėja, 
o kas naikina archyvus

Bendraujant su Klaudijumi, iški-
lo amžinas klausimas dėl užsienio lie-
tuvių knygų ir archyvų: ar juosi gaben -
ti į Lietuvą, ar saugoti vietoje. Klau-
dijus, matyt, antrųjų pusėje: pasiskun -
dė, kad iš Lietuvos atvykę archyvistai
susirinko svarbius dokumentus iš Bra-
zilijos Lituanikos bibliotekos, netgi
teisiškai reikšmingus, o tai, kas jiems
atrodė nesvarbu, tiesiog paliko Litua-
nikos terasoje – ir dėl to viskas spėriai
sunyko. Klaudijui viskas svarbu ir
vos sužinojęs, kad kokiam senukui
mirus vaikai nori mesti senas knygas,
čia pat viską pasiima, mėgindamas
atkurti bent žiupsnelį prarastos Li-
tuanikos bibliotekos. Dėl to ir jis man
turėjo ką parodyti.

Tiesa, šią istoriją esu girdėjęs ir iš
kitos pusės. Lietuvių archyvistai man
pasakojo, esą jei tas archyvas būtų li-
kęs Lituanikoje, ten per kelerius metus
būtų sunykęs. Visiems Lietuvos ar-
chyvistams, dirbantiems su diaspora,
didžiausias siaubas – potvynis „Alko-
je” Putname. Jie persmelkti minties:
„Jei kažko skubiai nedarysime, visi už-
sienio lietuvių archyvai per kokį de-
šimtmetį sunyks kaip užpilti ‘Alkos’ do-

kumentai”. Bet galimybės parvežti į
Lietuvą ir joje saugoti šiuos archyvus
– ribotos.

Manau, jog galiausiai visi archyvai
turėtų atsidurti elektroninėje erdvėje.
Tada jie, kaip ir „Gabalėliai Lietu-
vos”, būtų prieinami iš bet kurios pa-
saulio vietos. Dažnai išgirstu skundų,
neva skaitmeninti sunku ir brangu –
bet iš tikrųjų, tai labai paprasta. Turi-
te senų dokumentų? Darykite kaip
mes. Tiesiog paimkite telefoną, verskite
juos, fotografuokite kiekvieną puslapį
ar nuotrauką ir, geriausiu atveju, kel-
kite į internetą, arba bent padarykite
kopijas USB atmintinėse, kurias lai-
kykite skirtingose vietose.

Taip skaitmeninsite maždaug vie-
ną puslapį/nuotrauką per sekundę.
Taip, tai nebus taip kokybiška, kaip
nuskenavus profesionaliu skeneriu,
bet dokumento turinys bus išsaugotas,
nors ir užkluptų potvynis ar gaisras,
be to, prieinamas iš bet kurio pasau-
lio kampelio. Tai verta padaryti ne tik
su lietuvių organizacijų, bet ir su šei-
mų, asmeniniais archyvais: nesu-
skaičiuosiu kartų, kai lietuviškos kil-
mės ieškantys žmonės man sakė: „Tik-
rai turėjau nuotraukų, dokumentų,
laiškų su datomis, vardais, bet jie
kažkur dingo”. O juk tereikėjo skirti
dieną ar savaitgalį perfotografavi-
mui!

A.�Rautinis�(d.)�yra�atstovavęs�Kanados�rinktinei�ir�žaidęs�prieš�Lietuvą�2010�m.�pasaulio
čempionate.

Kanados lietuvis suka kita kryptimi
Lietuvos pilietybės siekiantis 
I. Brazdeikis liko „Knicks”

R. Namajunas nori kautis dėl titulo

San Paulo lietuvių rajono ateitis

Atėjo laikas palikti Klaudijaus na-
mus, nors tikiu, kad dar susitiksime.
Tokie žmonės, kaip Klaudijus – lietuvių
rajono ateitis. Nebegrįš tie laikai, kai
Vila Zelinoje daugelyje namų skambėjo
lietuvių kalba ir rajoną supo lietuvių
mokyklos. Bet jeigu aną lietuvių dau-
gumą pakeis bent keli labai aktyvūs
tautiečiai, ne tik šiaip „vartojantys” lie-
tuvių kultūrą, bet ir ją plėtojantys – gal
steigiantys lietuvių restoranus, gal
tautinių amatų mokyklas – tai rajonas
liks lietuviškas. Nes, jei šie žmonės ge-
rai dirbs, „vartotojų” tam atsiras: štai
tautinių juostų pynimo pamokos pas
Klaudijų Kupstą pritraukė daugybę
nelietuvių ar tų, kurių tik vienas iš pro-
tėvių buvo lietuvis. Domėtis lietuviška
kilme ir kultūra paprasčiau, kai tavo
mieste yra lietuviškas rajonas, pavel-
das, maistas, amatai...

San Paule tokių pasikeitusių, bet
išlikusių tautinių rajonų – ne vienas ir
ne du. Vienas garsiausių – japonų Li-

berdade. Dabar ten vyrauja baltao-
džiai ir juodaodžiai – kai kurie gal turi
japoniško kraujo, kiti ne. Bet visa Bra-
zilija žino, kad tai – japonų rajonas. Va-
žiuoja į tenykščius japonų restoranus,
azijietiškos kultūros prekių parduo-
tuves (manga, anime ir kt.). Grynų ja-
ponų, kaip ir lietuvių Vila Zelinoje, vis
mažiau, ir net pardavėjai ar padavėjai
rajone – dažnai ne japonai. Bet pa-
kanka, kad šios tautos atstovas rūpi-
nasi tomis parduotuvėmis, restora-
nais, ar net kuria naujus, ir Liberdade
lieka tvirtu  tiltu tarp Brazilijos ir Ja-
ponijos.

Svarbu, kad Vila Zelina liktų tiltu
tarp Lietuvos ir Brazilijos ir ta misija
– tokių žmonių, kaip Klaudijus Kups-
tas, rankose.

Visa informacija apie Brazilijos lie-
tuvišką paveldą – ir lietuvišką paveldą
dar 34 šalyse – prieinama tinklalapyje
„Gabalėliai Lietuvos”, http://www.ga-
baleliailietuvos.lt.

Tęsinys – kitame numeryje
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Pasižymėjo ir kolekcininkai

2020 m. registruota keletas rekordinių kolekci-
jų. Gausiausią lietuviškų alaus bokalų ir taurių ko-
lekciją surinko Egidijus Petrulis iš Giraitės k. (Kau-
no r.). Joje 2020 m. buvo 1500 Lietuvoje gaminti arba
lietuviško apipavidalinimo bokalai ir taurės. Iš jų se-
niausias yra apie 1935–1940 m. Prienų ,,Goldbergo"
alaus daryklos molinis bokalas, didžiausia ir sun-
kiausia yra 40,5 cm aukščio, 1,5 kg masės, 5 litrų tal-
pos ,,Kalnapilio” alaus daryklos taurė. Gausiausią
suvenyrinių žirgų kolekciją surinko pakruojiškiai
Janina ir Vytautas Janeliūnai. Šią kolekciją sudaro
iš 36 šalių 1278 žirgų statulėles ir suvenyrai surinkti
per 24 metus. Iš jų seniausia – 1812 m. Prancūzų ka-
valerijos metalinė balnakilpė, didžiausia – 95 cm
aukščio, 1 m pločio, 58 cm ilgio cm latvių skulptoriaus
Valdžio Laurenso kūrinys „Permainų žirgas”. Dabar
ši kolekcija viešai rodoma šalia Pakruojo dvaro eks-
pozicijoje „Myliu žirgą”. Darbėniškiai Daiva ir Arū-
nas Dudėnai sukaupė gausiausią – 293 tautinių
juostų ir gausiausią – 300 tautinių rankšluosčių rin-
kinį. Saulius Matusevičius ne tik sukaupė gau-
siausią – 1137 plaktukų rinkinį iš 26 šalių, bet De-
gučių k. (Vilkaviškio r.) įrengė Plaktukų muziejų. Čia
vieni seniausių – 1850 m. girininko plaktukas, skir-
tas žymėti rąstų skersmenį ir XVIII a. pradžios me-
dinių plaktukų rinkinys skirtas, iškalinėti lėkš-
tėms ir dubenėliams iš vario lakštų.

Mažųjų rekordai

Įvairių rekordų įrašyta į Lietuvos vaikų rekordų
knygą. Štai vilnietė Akvilė Ališauskaitė vasario 16
d. buvo vedančioji Lietuvos himno – Vinco Kudirkos
Tautiškos giesmės solistė Lietuvos valstybės atkū-
rimo dienos šventiniame renginyje prie Lietuvos pre-
zidentūros, o spalio 15 d., būdama 5 metų 2 mėnesių
16 dienų amžiaus, tapo jauniausia rečitalio atlikėja.
Šiame 45 minutes trukusiame soliniame koncerte ji
atliko 11 lietuvių autorių kūrinių. Kartais gyvenimas
pažeria netikėtų iššūkių, verčiančių priimti žaibiš-
kus sprendimus. Netikėtą išbandymą teko patirti ir
šešiolikmetei Kauno „Saulės” gimnazijos 11 klasės
gimnazistei Andrėjai Veličkaitei. Pamačiusi ant ša-

likelės grindinio susmukusį vyresnio amžiaus vyrą,
mergina nesutriko, darė viską, kad jo gyvybė būtų
išgelbėta, nedelsdama ėmėsi būtiniausių veiksmų. Te-
lefonu susisiekė su greitosios medicinos pagalbos at-
stovais ir teisingai padarė viską, ką jai per telefoną
liepė daryti dispečerė, kol atvyko medikai. Už šį poel-
gį ji pripažinta jauniausia konkurso „Metų kaunie-
tė” nugalėtoja. Kėdainių lopšelyje-darželyje „Pasaka”
vykusio konkurso „Lietuvos paukščiai” 1325 atvi-
rukai tapo gausiausios vaikų kurtų atvirukų paro-
dos eksponatais.

Visų rekordininkų pasiekimus galima būtų api-
būdinti siekiu – ką darai, daryk geriausiai, o Kauno
moksleivių techninės kūrybos centro Raketų mode-
liavimo būrelyje, vadovaujant Adolfui Jančauskui,
sukurtas ir pagamintas didžiausias– 3160 mm aukš-
čio, 1,5 kg masės – raketos modelis yra lyg kvietimas

kilti ir siekti naujų rekordinių aukštumų.
Kalėdos ir Naujieji metai neįsivaizduojami be pa-

puoštų eglučių, tik gaila medelį kirsti, todėl Lietuvos
futbolo federacijos Vilniuje buvo sukurta aukščiau-
sia futbolo kamuolių dekoracija, primenanti puoštą
Kalėdų eglutę. Ji yra 5,9 m aukščio, 4,5 m pagrindo
skersmens, o jos žaisliukai – tai 700 futbolo kamuo-
lių.

Suprantam, kad be šių rekordų registruota dau-
gelis kitų – juos galite pamatyti www.rekordai.lt. 2020
metus galima vadinti nuostabių ir kaip visada neį-
tikėtinų rekordų metais. Tikėkimės, kad 2021 metai
bus dar įspūdingesni ir nudžiugins naujais neįtikė-
tinais rekordais.

Vytautas Navaitis – Lietuvos rekordus registruojančios
,,Agentūros Factum” prie Lietuvos kultūros fondo direktorius.

2020-ieji – gausiausi neįtikėtinais Lietuvos rekordais metai
Gausiausioje�lietuviškų�bokalų�kolekcijoje�–�1500�eksponatų. Surinkęs�gausiausią�plaktukų�rinkinį,�S.�Matusevičius�įkūrė�Plaktukų�muziejų.

Didžiausia�suvenyrinių�žirgų�kolekcija.Jauniausiai�rečitalio�atlikėjai�–�tik�penkeri.

Didžiausias�raketos�modelis. Aukščiausia�futbolo�kamuolių�dekoracija.
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www.draugas.org/mirties

Remkime�Draugo�fondą
Nuo�1992�metų�Draugo�fondas�padeda�išlaikyti�mūsų�lietuvišką,
katalikišką�„Draugo’’�laikraštį.�Prisiminkite�Draugo�fondą�savo�tes-

tamente.�Keletas�stambesnių�palikimų�užtikrins�„Draugo’’�
laikraščio�gyvavimą�daugelį�metų!�

Draugo fonDas
4545 W. 63rd st., Chicago, IL 60629 • tel: 773-585-9500 

www.draugofondas.org

,,Draugo”�prenumeratoriai�gali�skaityti�,,Draugą”
internete�be�jokio�papildomo�mokesčio.

Pageidaujantys�turėtų�parašyti�
apie�tai�administracijai:�

administracija@draugas.org
ir�gauti�,,log�in”�bei�slaptažodį.�

www.draugas.org – 773-585-9500

PETRAS V. KISIELIUS, MD, FACS
INKSTŲ,�PūSLėS,�PROSTATOS�
GyDyMAS�BEI�CHIRURGIJA

Center�for�Health
1200�S.�york,�Elmhurst,�IL�60126

Tel. 331-221-9004

ChirurGAi AkiŲ LiGos

ARAS ŽLIOBA, M.D.
AKIŲ�LIGOS�–�CHIRURGIJA
219�N.�Hammes�Avenue

Joliet,�IL�60435
Tel. 815-741-3220

BENDRAUKIME!
www.facebook.com/draugolaikrastis

A † A
ADELĖ GALINAITIS

Mirė 2020 m. gruodžio 21 d., likus kelioms dienoms iki 99-tojo
gim tadienio.

Gimė 1921 m. gruodžio 24 d. Lietuvoje.
Nuliūdę liko: vaikai – Claudia, Zita, Betty, Judy ir John; anū -

kai – Justine, Dawn, Bobby, Jennifer, Krista, Seth, Taylor,
Joshua, Darren, Katie ir Janelle; bei dvylika proanūkų.

Velionė bus pašarvota antradienį, gruodžio 29 d., nuo 9 val.
ryto St. Michael’s Catholic Church, 310 S. Wheaton Ave., Whea -
ton, IL, kurioje 10 val. ryto bus aukojamos šv. Mišios už jos sielą. 

Nuoširdžiai kviečiame gimines, draugus ir pažįstamus prisi-
min ti velionę savo maldose. 

Nuliūdusi šeima 

Laidot. direkt. Williams-Kampp Funeral Home, 
tel. 630-668-0016 arba www.williams-kampp.com 

Atkelta iš 2 psl.

Kodėl svarbu, kad apie A. Dirsytę su-
ži notų kuo daugiau žmonių? 

Lietuva – mažas kraštas ir mes tu-
rime savo vardą pasaulyje priminti.
Svarbu neužmiršti Adelės, nes ji su li-
kimo bendražygėmis koncentracijos
stovykloje išleido nepaprastą dalyką –
madaknygę, kuri per amžius liks
mums relikvija. Esu skaičiusi, kad
Adelės Dirsytės maldaknygės kopijų
buvo išleista per milijoną. Jeigu tikrai
jų buvo tiek išleista, ir milijonas žmo-
nių bent po puslapį iš šios maldakny-
gės paskaito ir pasimeldžia – tai yra di-
de lis palaiminimas. Gaila, kad maldak -
nygės orginalas yra dingęs. 

Lietuva turi labai nuostabių šven-
tųjų, bet tame sąraše nėra nė vienos

moters. Gal Adelė Dirsytė ir bus ta pir-
moji  Lietuvos moterų šventųjų sąra-
še?

Įsivaizduokite, kad turite galimybę
nu sikelti į praeitį ir susitikti su pačia Ade-
le Dirsyte. Ką norėtumėte jai pasakyti?

Norėčiau būti su ja jos studijų
me tais. Tiesiog būti. Man būtų įdomu
tuo laikmečiu su studentais „pasi-
stumdyti”, paskaitose šalia Adelės sė-
dėti ir bent trumpam pajusti Lietuvos
Nepriklausomybę – mūsų, augusių
čia, Amerikoje, tėvams tas laikas buvo
labai brangus. Labai įdomu ir tai, kaip
tuo metu veikė ateitininkai – man bū -
tų labai smagu pabūti kartu!

Parengė Aušra Čebatoriūtė,
„Magnificat leidiniai”

„Mūsų laikais ypač reikia herojų!”
Rūtos�Onos�Čigriejūtės�iliustracija�iš�knygos�„Adelė�Dirsytė”.
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Romualdas V. Kriaučiūnas, gyvenantis Lansing, MI,
dar metams pratęsė garbės prenumeratą. Pagarba ir
padėka už spausdinto žodžio išsaugojimą  išeivijoje.

„Draugo” laikraščio 
leidybos išlaidoms sumažinti aukojo:

1000 dol. Joseph Gaila, Ellicott City, MD. 
100 dol. Walter Barkauskas, Whitestone, NY; Raimond J. Bandziulis,

Verona, WI; Rimas Kalvaitis, Dublin, NH; Skirmantė Miglinas, Palos Park,
IL.

60 dol. Margarita Jagminas, Bridgewater, MA.
50 dol. Victor J. Memėnas, Bloomfield Hills, MI; Vytenis Lietuvninkas,

Chicago, IL; Sigitas Novickis, Tucson, AZ; Liuda Butikas, Plainfield, IL; Ly-
dia Griauzdė, Riverside, IL; Marija R. Žemaitaitis, Los Angeles, CA; Aldo-
na Sobieskienė, Orland Park, IL; Emilija Pretkelis, Palos Heights, IL; Aldona
O. Dulskis, Cocoa Beach, FL; Dalia Sadauskas, Wheaton, IL; Marija Čer-
nius, La Jolla, CA; Regina S. Hobson, Floosmoor, IL; Marija Navickienė,
Westlake Village, CA; Richard Klementavičius, Gulf Breeze, FL.

Nuoširdžiai dėkojame už Jūsų dosnią paramą.

COVID-19: Gruodžio 28 d., 11 val. 30 min.
Užsikrėtusių Išgijusių Mirusių

Pasaulyje 81,360,314   57,480,983 1,776,110

JAV 19,589,952   11,501,001 341,332   

Lietuvoje 132,369 62,098 1,269

Madisono lietuvių bendruomenė kasmet prieš Kūčias susitikdavo po-
būvyje, kurį tradiciškai surengdavo Madisono-Vilniaus susigimi-
niavusių miestų organizacija ir tautinių šokių grupė ,,Žaibas”.  Šie-

met COVID-19 virusas renginį pakoregavo – jis vyko nuotoliniu būdu. Uni-
kalioje šventėje gruodžio 13 d., naudojant ,,Zoom” programą ekranu dali-
josi ir džiaugsmingai vienas kitą sveikino lietuviai iš Madisono, Milwau-
kee, Waupaca bei Baraboo miestų ir jų draugai iš Minnesotos, Pennsylva-
nijos ir Rhode Island valstijų. Dalyviai pasidžiaugė vieni kitų kalėdinėmis
eglutėmis ir kitais papuošimais, ruošiamais ar jau padėtais ant stalo Kū-
čių patiekalais. Sulaukėme net Kalėdų Senelio, kuris pagyrė mažuosius už
jų pasirodymus – gyvai ar iš anksto atsiųstame įraše. Jis taip pat pranešė
vaikams, kad per jų tėvelius yra perdavęs dovanėlių… 

Buvo progos pasišnekėti, pasidalinti pergyvenimais ir naujienomis. Įdo-
mią pramogą visiems paruošė  Milda Aksamitauskienė, pasiūliusi pažais-
ti Scavenger Hunt. Kiekviena šeima turėjo pasirausti ir atrasti savo namuose
kokį nors lietuvišką atributą ar simbolį – Lietuvos vėliavą, lietuvišką kny-
gą, lietuvišką laišką ar voką, gintaro gabalėlį, šiaudinuką, tiko net ir bul-
vių tarka… Pasigedome, žinoma, to džiaugsmo, kurį suteikia draugiški be-
tarpiški susitikimai, o ypač pasigedome skanių patiekalų, kuriais kartu gar-
džiuodavomės ankstesniuose pobūviuose. Tačiau šis virtualus susitikimas
buvo labai malonus ir parodė, kad lietuviai randa įvairių būdų bendrauti.   

Nijolė Etzwiler
Baraboo, WI

Mūsų virtualios Kūčios

Kitas, paskutinysis š. m. ,,Draugo” numeris išeis ketvirtadienį, gruo-
džio 31 d. Visiems skaitytojams linkime saugiai pasitikti Naujuosius. 


